
 



 

Vážení občané, 

je červen, a to znamená, že se blíží období dovolených a odpočinku. Ještě před tím, než se 
vydáme relaxovat, ať formou aktivního odpočinku nebo prostým lenošením, bych Vás rád 
informoval o dění ve městě z mého pohledu. 

Je poslední dobou až udivující, jak se množí různé fámy a dezinformace. Řada lidí například 
předem ví, kdo bude budoucím provozovatelem restaurace Dvorana, či například, že město ručí 
za veškeré úvěry některých soukromých společností. 

Jestli v dávných dobách Sibyla věštila stejně důvěryhodně, může být lidstvo klidné. 

Pokud chce město něco pronajmout, zveřejní nejdříve po dobu 15 dní záměr pronájmu nějakého 
objektu, a v této době mají uchazeči možnost podat své nabídky. Někteří občané byli jisti, který 
že to místní podnikatel bude novým provozovatelem Dvorany. Typy byly dva. A to jsme ještě 
záměr ani nezveřejnili. Ani jeden ze dvou typů na provozovatele Dvorany věštcům nevyšel. 

On se ani jeden z těch dvou o Dvoranu nikdy neucházel. To si jen někdo hrál se slovy. 

Novým provozovatelem restaurace Dvorana se stal Měšťanský pivovar Havlíčkův Brod, a.s., který 
by měl Dvoranu znovuotevřít nejpozději od 1. 7. 2009. 

A s tím ručením za úvěry soukromých firem je to zrovna tak nepravdivé. Ale to se prostě v dnešní 
době nosí, a tak s tím počítejme, že jsou mezi námi i tací, kteří spoustu věcí vědí dříve než 
ostatní, případně se snaží vědomě škodit.  

Nebudu zcela výjimečně v tomto Zpravodaji hovořit o investicích, snad jen okrajově. Nový povrch 
silnic na Kršovce kolem MŠ a Jiráskovy ulice není ideální, ale je to řešení přiměřené potřebám 
a objektivním skutečnostem. Obě tyto silnice stály dohromady 700 tis. Kč a pravda, po dešti jsou 
na nich chvíli kaluže, za což sklízíme kritiku. To je v pořádku, kritika se přijímá. Když si ale po dešti 
projedete město, zjistíte, že zrovna takové kaluže jsou i v ostatních ulicích a možná náklady na ně 
byly mnohem vyšší.  

Hasiči mají repasovanou Tatru 815 za 2 mil. Kč ve zrekonstruované zbrojnici za 700 tis. Kč, 
a přesto se také musíme nejdříve slovně posekat s těmi, kteří v průběhu stavby tvrdili, že 
zbrojnice spadne, jelikož je opravována neodborně, než se zase vše vrátí do normálu. Kvůli tomu 
se muselo do zbrojnice dostavit několik zastupitelů, prováděcí firma, zástupce města a úřadu, 
aby situaci posoudili. Máme tohle zapotřebí? 

A řada dalších událostí obdobného charakteru nestojí ani za zlámanou grešli, je to jen o tom, že 
pro řadu takových smyšlenek stále stejných lidí je méně času na skutečné problémy. 

Jedním z takových je například zvyšující se trestná činnost, způsobená především vyšším počtem 
příslušníků národnostních menšin oproti předchozím obdobím v našem městě. Obdržel jsem 
řadu stížností občanů, kteří byli těmito problémy postiženi, a také evidujeme jednu petici. Těchto 
problémů jsem si vědom, a proto podnikáme řadu konkrétních opatření, která problémovým 
lidem život u nás ve městě znepříjemní. 

Jsou to jednak prodeje problémových nemovitostí plných neplatičů, či cílený tlak například na 
obyvatele NON STOPu. Za pomoci příslušníků policie, včetně cizinecké policie, hygieny, 
Hasičského záchranného sboru probíhají postupné kontroly této ubytovny a zároveň také 
proběhlo jednání na radnici s majiteli tohoto objektu. Věřím, že výsledek se dostaví velmi brzy. 

Slovo starosty 



Závěrem informace pro cyklisty. Cyklostezka Hradec Králové – Josefov – Kuks by se mohla začít 
stavět již v příštím roce, pokud budeme letos úspěšní se žádostí o dotace. A já věřím, že budeme. 

Cyklostezka bude stát podle odhadů jen v našem katastru 18 mil. Kč. Proti tomu stojí náš podíl 
v celém projektu v hodnotě 2 mil. Kč. Už jsem slyšel z jedněch úst, jak jsou to neúčelně 
vynakládané finanční prostředky. Já věřím, že takový názor má opravdu jen jednotlivec, a že si 
sami uděláte objektivní představu o potřebnosti této cyklostezky a pomůžete nám tento projekt 
podpořit vyplněním dotazníku, který je vložen do tohoto čísla Zpravodaje. 

Závěrem Vám přeji hezké klidné léto, ať budete trávit své dovolené kdekoli. 

Luboš Tuzar, starosta 

 
 

 
 

ZPRÁVY Z RADNICE 
 

 
  

Něco málo z jednání rady města  za období únor–květen 2009: 

 RM projednala problematiku prázdninových autobusových spojů č. 17 a č. 6 na lince 640043 
v úseku Jaroměř–Smiřice a zpět a nemá námitek ke zrušení těchto spojů. 

 RM jmenovala v souladu s § 102 odst. 2 písm. g) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích 
Ing. Bronislava Luňáčka s účinností od 1. 3. 2009 do funkce vedoucího ekonomického 
odboru. 

 RM jmenovala Ing. Milana Plška s účinností od 1. 4. 2009 ředitelem příspěvkové organizace 
Městské kulturní středisko Smiřice. 

 RM schválila Vnitřní směrnici č. 10/2009 – Pravidla užívání plakátovacích ploch v majetku 
města. 

 RM schválila s účinností od 17. 3. 2009 Ceník služeb. 

 RM projednala problematiku případného zrušení kontaktního místa SSP v Holohlavech od 
1. 9. 2009 a doporučila zachování provozu kontaktního místa SSP minimálně v úřední dny 
pondělí a středa. 

 RM schválila uzavření Městského úřadu pro veřejnost v pondělí dne 8. 6. 2009 z důvodu 
účasti zaměstnanců úřadu na zajištění voleb do Evropského parlamentu. 

 RM schválila s účinností od 16. 4. 2009 provozní řád veřejných dětských hřišť a skateparku 
města Smiřice. 

 RM schválila s účinností od 1. 5. 2009 Provozní řád Městského útulku pro psy. 

 RM schválila záměr pronájmu Restaurace Dvorana z důvodu ukončení stávající smlouvy ze 
strany nájemce k 30. 4. 2009. 

 RM schválila smlouvu o dílo s firmou OHGS, s. r. o., jejímž předmětem je zpracování žádosti 
o dotace na zhotovení územního plánu. 

 RM schválila smlouvu o dílo se společností TECHPROFI HK, s. r. o. Hradec Králové, jejímž 
předmětem je úprava otopné soustavy v Mateřské škole Smiřice v celkové ceně 467.768 Kč 
vč. DPH. 



 RM vydala v souladu s § 56 zákona č. 491/2001 Sb., o volbách do zastupitelstev obcí 
a o změně některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů, osvědčení panu Bc. Vítězslavu 
Javůrkovi o tom, že se stal dnem 19. 5. 2009 členem zastupitelstva města Smiřice.  

 RM schvaluje pronájem nebytových prostor – restaurace Městská Dvorana Měšťanskému 
pivovaru Havlíčkův Brod a.s. 

 RM schválila ceník KD Dvorana dle předloženého návrhu. 
 

Z jednání zastupitelstva města dne 23. dubna 2009 

Zastupitelstvo města: 

 vzalo na vědomí zprávu velitele SDH ze dne 28. 3. 2009. 

 schválilo změnu rozpočtu č. 2/2009. 

 schválilo Vnitřní směrnici č. 11/2009 Statut sociálního fondu. 

 schválilo pana Luboše Tuzara delegátem města na jednání řádné valné hromady společnosti 
Vodovody a kanalizace Hradec Králové, a. s., která se konala dne 3. 6. 2009  v Kongresovém 
centru Aldis. 

 schválilo souhlasné prohlášení podle § 40 odst. 2 písm. a) vyhlášky č. 26/2007 Sb. 
k odstranění duplicitního zápisu části pozemku p. č. 1106 k. ú. Smiřice.  

 schválilo zřizovací listinu Městského kulturního střediska Smiřice a smlouvu o výpůjčce mezi 
městem Smiřice a Městským kulturním střediskem Smiřice. 

 zplnomocnilo RM Smiřice k nakládání s rezervním fondem pro účel vyrovnání finančních toků 
města, a to maximálně do 50% hodnoty finančních prostředků alokovaných na rezervním 
fondu, s podmínkou doplnění odčerpaných finančních prostředků dle možnosti, nejpozději 
však do 31. 12. kalendářního roku, ve kterém byly prostředky rezervního fondu použity. 

 revokovalo usnesení č. 5/16/09 ze dne 19. 2. 2009. 

 schválilo smlouvu č. 1223/2009 o uzavření budoucí smlouvy o zřízení věcného břemene na 
pozemku města p. č. 268/6 v k. ú. Smiřice (akce Smiřice, p. č. 261, Radionov – kabel NN). 

 schválilo poskytnutí finančního příspěvku na rok 2009 na podporu volnočasových aktivit 
oddílu kopané SK Smiřice ve výši 125 000 Kč a Klubu střelců Smiřice ve výši 0 Kč. 

 vzalo na vědomí Zprávu o inventarizaci majetku a závazků města Smiřice za rok 2008. 

 schválilo smlouvu o zřízení věcného břemene č. 1603/2009 se společností Telefónica O2 
Czech Republic, a. s. 

 schválilo pana Luboše Tuzara delegátem města na jednání valné hromady společnosti 
HYDROLABE, s. r. o., která se koná dne 16. 6. 2009 v zasedací místnosti Městského úřadu 
v Roudnici n. L. 

 schválilo bezúplatný převod pozemku p. č. 590 k. ú. Smiřice o výměře 595 m2 z LV 1 ČR na LV 
10001 Město Smiřice.  

 schválilo smlouvu č. 1680/2009 o uzavření budoucí smlouvy o zřízení věcného břemene na 
pozemcích města p. č. 760 a 268/6 v k. ú. Smiřice s ČEZ Distribuce, a. s. (akce Holohlavy, 
p. č. 459/7 – kabel NN). 

 schválilo smlouvu o převodu bytových jednotek se společností VALC, s. r. o. se sídlem Hradec 
Králové, Pražská 13. 

 

 

 



Pravidla užívání plakátovacích ploch v majetku města 
(vybraná ustanovení) 

 

Plakátovací plochy v majetku města jsou: 

a) dřevěná vývěsní tabule pod nádražím ČD (p. č. 763,  k. ú. Smiřice) 
b) dřevěná vývěsní tabule Zemanova ulice (p. č. 732/4,  k. ú. Smiřice) 
c) dřevěná vývěsní tabule na sídlišti Gen. Govorova (p. č. 169/8, k. ú. Smiřice)  
d) dřevěná vývěsní tabule Cukrovarská ulice (p. č. 182, k. ú. Smiřice) 
e) dřevěná vývěsní tabule v Rodově (p. č. 481/27, k. ú. Rodov) 
f) dřevěná vývěsní tabule na Trotině (p. č. 513/3, k. ú. Rodov) 
g) betonová skruž na křižovatce u velkého fotbalového stadionu (p. č. 135/1, k. ú. Smiřice) 

Plakátování na uvedených plochách zajišťuje město Smiřice prostřednictvím Městského 
kulturního střediska. Plakáty k vylepení je nutno doručit na podatelnu Městského úřadu Smiřice. 
Po zaplacení úhrady (výlep plakátu do velikosti A3 – 10 Kč/ks, nad velikost A3 – 20 Kč/ks, pro 
neziskové organizace je služba poskytnuta bezplatně) je plakát označen samolepícím štítkem 
s textem „Výlep povolen. PLACENO“ a razítkem města. Dojde-li v době výlepu ke ztrátě či 
poškození plakátu, může žadatel doručit nové plakáty a požádat o náhradní výlep na tutéž akci, 
a to bezplatně. 

Plakátování zajišťované jinými osobami a používání výše uvedených ploch k jiným účelům, než je 
výše uvedeno, je zakázáno. Město Smiřice neoprávněně vylepené a neuhrazené plakáty ze svých 
ploch odstraní. Poškozování ploch uvedených v čl. 1 lze postihovat jako přestupek, nejde-li o jiný 
správní delikt postižitelný dle zvláštních právních předpisů nebo o trestný čin.  

Celé znění směrnice je zveřejněno na internetových stránkách města www.smirice.cz nebo je 
k nahlédnutí na správním odboru MěÚ – podatelně. 

 

 

Ceník služeb města 
 

1 Podání inzerátu do vývěsní skříňky města a na webové stránky města 

 (s výjimkou neziskových organizací, jimž se služba poskytuje bezplatně) 

řádková inzerce (Times Roman CE 14) 20 Kč/řádek/měsíc 

fotografie 10 Kč/ks/měsíc 

leták do velikosti A5 50 Kč/měsíc 

leták velikost A4 100 Kč/měsíc 

2 Podání inzerátu do Zpravodaje dle rozsahu 

 (s výjimkou neziskových organizací, jimž se služba poskytuje bezplatně) 

řádková inzerce  50 Kč/řádek 

fotografie 100 Kč/ks 

leták velikost A6 200 Kč 

leták velikost A5 300 Kč 

leták velikost A4 600 Kč 

3 Výlep plakátu na plakátovací plochu města 

 (s výjimkou neziskových organizací, jimž se služba poskytuje bezplatně) 

do velikosti A3 10 Kč/ks/měsíc 

nad velikost A3 20 Kč/ks/měsíc 

4 Hlášení městským rozhlasem bezplatně 



5 Pronájem kaple  

 a) pro svatební obřady 3.500 Kč/obřad 

b) pro koncertní účely 5.000 Kč/hod. 

6 Pronájem Erbovního sálu – přednášky, výstavy, kulturní akce 

 samostatně  700 Kč/hodina 

v souvislosti s pronájmem kaple podle bodu 5 b) 200 Kč/hodina 

7 Vstupné 

 kaple Zjevení Páně 

dospělí 50 Kč 

členové Klubu českých turistů 45 Kč 

snížené vstupné (důchodci, děti do 15 let, ZTP) 40 Kč 

expozice M. Knoblocha 

dospělí 20 Kč 

členové Klubu českých turistů 15 Kč 

snížené vstupné (důchodci, děti do 15 let, ZTP) 10 Kč 

kaple + expozice 

dospělí 60 Kč 

členové Klubu českých turistů 50 Kč 

snížené vstupné (důchodci, děti do 15 let, ZTP) 40 Kč 

8 Prodej 

 pohlednice přímý prodej 5 Kč/ks 

pohlednice s erby přímý prodej 6 Kč/ks 

pohlednice k dalšímu prodeji 3,80 Kč/ks 

pohlednicová karta s kresbou kaple 3 Kč/ks 

turistická známka 25 Kč/ks 

Zpravodaj 20 Kč/ks 

starší čísla Zpravodaje (za uplynulé kalendářní roky) 5 Kč/ks 

kompletní ročník Zpravodaje  15 Kč/ročník 

CD Jaroslava Svěceného 100 Kč/ks 

 

 
 
 

Provozní řád 
Městského útulku pro psy ve Smiřicích 

(vybraná ustanovení) 

Městský útulek pro psy ve Smiřicích je zařízení města Smiřice a je řízen odborem správy majetku 
a životního prostředí Městského úřadu Smiřice. 

Provoz útulku je 24 hodin denně. Útulek je otevřen pro veřejnost v pondělí až pátek 12:00–15:30 
hodin, sobota a neděle 8:00–11:00 hodin.  

Útulek slouží: 
1. pro umístění a zajištění péče o ztracené či opuštěné psy nalezené v katastrálním území 

Smiřice, Rodov a Trotina;  

2. pro umístění a zajištění péče o psa, který byl odebrán majiteli pro porušení zákona na 
ochranu zvířat proti týrání; 

3. pro umístění a zajištění péče o agresivního psa ohrožujícího zdraví či životy občanů; 



4. pro umístění a zajištění péče o psa po dobu nemoci nebo dovolené jeho majitele (pouze 
v případě volné kapacity útulku); 

5. pro umístění a zajištění péče o psa z jiné obce (pouze v případě volné kapacity útulku). 

Útulek neslouží k trvalému umístění psa a je zde zajišťována potřebná péče pouze do doby 
převzetí psa buď původním nebo novým majitelem. 

Psi jsou do útulku přijímáni pouze na základě souhlasu OSMŽP, starosty či tajemníka Městského 
úřadu Smiřice. Odchyt provede pracovník útulku, příp. veterinární lékař nebo oprávněná osoba 
(Městská policie, odchytová služba apod.), výjimečně občan. 

Psi jsou vydáváni původnímu nebo novému majiteli na základě prokázání totožnosti. Zájemci 
o převzetí psa mohou útulek navštívit jen v doprovodu pracovníka útulku. Psi nesmějí být 
předáváni nezletilým a osobám zbaveným způsobilosti k právním úkonům. 

Přihlásí-li se majitel psa před uplynutím lhůty 6 měsíců ode dne umístění psa v útulku, je sepsána 
Smlouva o předání psa původnímu majiteli a majitel je povinen uhradit městu Smiřice náklady, 
které v souvislosti s péčí o psa vznikly. 

Nepřihlásí-li se majitel o psa do 6 měsíců ode dne příjmu psa do útulku, stává se pes majetkem 
města Smiřice. V době do 6 měsíců ode dne příjmu psa do útulku je možné vydat psa novému 
majiteli pouze na základě smlouvy o úschově. Smlouva darovací je novému majiteli zaslána až po 
uplynutí lhůty 6 měsíců ode dne příjmu psa do útulku.  

Výdej psa z majetku města (tj. po uplynutí 6 měsíců ode dne přijetí psa do útulku) se provádí na 
základě darovací smlouvy podepsané starostou města. 

Úhrada nákladů: 
1. Je-li ztráta psa majitelem neprodleně oznámena úřadu a majitel si psa vyzvedne do 24 hodin 

od jeho umístění do útulku, úhrada nákladů se nevyžaduje. 
2. Při pobytu psa v útulku déle než 24 hodin činí úhrada nákladů ode dne přijetí psa do útulku 

200 Kč bez DPH za každý i započatý den. 
3. Nový majitel při převzetí psa do péče náklady spojené s pobytem psa v útulku nehradí. 

Celé znění provozního řádu je zveřejněno na internetových stránkách města www.smirice.cz 
nebo je k nahlédnutí na správním odboru MěÚ – podatelně. 

L. Reichová 

 

 
 

 

V minulém vydání Zpravodaje jsme Vám slíbili uveřejnění jmen dětí z vítání občánků, které se 
konalo dne 28. února 2009 v obřadní síni MěÚ Smiřice.  

Jsou to: Daniel Majdjak, Adina Rajtarová, Ondřej Blažek, Michaela Spurná, Matyáš Burian, 
Miloslava Černá, Matěj Vaníček, Tereza Štěpánová, Vendula Jirešová, Patrik Pozdílek, Vanessa 
Bártová, Lukáš Hlava, Richard Hanzlík, Milan Lukášek, Nela Tancošová, Tereza Csóková, Michaela 
Michálková a Tomáš Pabel. 

 
 

Zprávy z matriky 



Sňatky 
(březen–květen 2009) 

13.03 kaple Zjevení Páně  Renáta Pitrmanová, Hradec Králové 
     Miroslav Dus, Hradec Králové 

18.04.   obřadní síň MěÚ  Petra Rapouchová, Smiřice 
     Ludvík Špunar, Sendražice 

18.04.   obřadní síň MěÚ  Libuše Hofmanová, Hradec Králové 
     Josef Hovorka, Hradec Králové 

09.05. obřadní síň MěÚ  Věra Libichová, Černožice 
     Pavel Vrátný, Černožice 

Všem novomanželům blahopřejeme.      

 

     Z našich řad odešli 

v březnu – Jolana Dukayová, Irena Bajzová 
v dubnu – Věra Beková, Zdeněk Kouba 

Děkujeme pozůstalým za souhlas s uveřejněním do společenské rubriky.  

 

Přeji všem příjemné prožití letních dnů a šťastné návraty z dovolených. 

Etela Koldrtová 

 

 

 

Vzhledem k tomu, že Zpravodaj vychází jednou za tři měsíce a málokdy se do něj podaří vložit 
aktuální oznámení a akce, chystá Městský úřad Smiřice, veden snahou zvýšit informovanost 
občanů, vydání informačního letáku, který bude každý měsíc počínaje červencem zdarma 
distribuován do každé domácnosti.  

Obsahem budou aktuální oznámení jak Městského úřadu, tak i ostatních subjektů státní správy, 
akce pořádané městem, Městským kulturním střediskem a ostatními organizacemi na území 
města.  

V této době také probíhají poslední úpravy nové podoby internetových stránek města 
www.smirice.cz.  Mění se jak grafika, tak i obsahové členění webu, stránky budou nyní využívat 
redakční systém, který umožňuje lepší editaci textů, vložených souborů a obrázků. Odkazy jsou 
řazeny do tématických celků, je zde vložena možnost vyhledávání.  

Nová verze bude spuštěna do konce června. Věříme, že na novou podobu stránek si jejich 
uživatelé brzy zvyknou. V této souvislosti přivítáme všechny přínosné podněty ke zlepšení 
obsahové stránky webu. Vaše připomínky a nápady pište na e-mail podatelna@smirice.cz. 

Ladislava Reichová, administrátor webu  

 

 

Nová podoba informačních zdrojů města  



 

 

Dnem 16. dubna 2009 byl Czech POINT rozšířen o další funkcionalitu – na 
kontaktních místech si můžete požádat o výpis z Insolvenčního rejstříku. 

Insolvenční rejstřík je dalším informačním systémem veřejné správy, 
spravuje ho Ministerstvo spravedlnosti ČR. Jedná se o veřejně přístupný rejstřík, nebude tedy 
nutné ověřovat totožnost žadatele. V rejstříku je možné vyhledávat na základě dvou ukazatelů – 
identifikačního čísla organizace (hledání příslušné organizace) a podle osobních údajů (konkrétní 
osoba). Poplatek za ověřený výpis se bude řídit zákonem o správních poplatcích, tzn. za první 
stranu 100 Kč, za každou následující 50 Kč.  

Co je to Insolvenční rejstřík? 

Insolvenční rejstřík (dále IR) je novým informačním systémem veřejné správy. Jeho základní 
úlohou je zajistit maximální míru publicity o insolvenčních řízeních a umožnit sledování jejich 
průběhu. Prostřednictvím IR jsou zveřejňovány veškeré relevantní informace týkající se 
insolvenčních správců, dokumenty z insolvenčních spisů i zákonem stanovené informace týkající 
se dlužníků.  

Další informace o projektu Czech POINT naleznete na webových stránkách 
www.czechpoint.cz/web/. 

Pro úplný přehled uvádíme přehled všech služeb, které Czech POINT poskytuje a na kterém 
odboru MěÚ Smiřice vám budou poskytnuty: 

Odbor správy majetku a životního prostředí, 2. patro, č. dveří 25: 
- Výpis z Katastru nemovitostí 

Odbor správní – matrika, 1. patro, č. dveří 15: 
- Výpis z Obchodního rejstříku 
- Výpis ze Živnostenského rejstříku 
- Výpis z Rejstříku trestů 
- Přijetí podání podle živnostenského zákona (§ 72) 
- Výpis z bodového hodnocení řidiče 
- Vydání ověřeného výstupu ze Seznamu kvalifikovaných dodavatelů 
- Podání do registru účastníků provozu modulu autovraků ISOH 
- Výpis z insolvenčního rejstříku 

Ladislava Reichová, vedoucí správního odboru 

 

 

Akce konané u příležitosti oslav 350 let od povýšení Smiřic na město 

Datum Hodina Akce Druh akce Okruh osob Garant 

23. 5. 13–15 Smiřické varhany se představují 

minikoncert  
s odborným 
výkladem  + 

výstava 

 MěKS, Město 

Czech POINT rozšířen o další službu  

Oslavy 350 let – program 



21. 6.  

Sportovní den 
a) Volejbalový turnaj 
b) Turnaj v minikopané 
c) Tenisový turnaj čtyřher 

soutěž dospělí 

a) TJ Sokol - 
ASPV 
b) SK Smiřice 
c) Tenisový 
oddíl 

prázdniny  
Smiřický pecen aneb Nejchutnější 
suchá skýva 

soutěž všichni čtenáři Knihovna 

prázdniny  
Město mýma očima aneb Smiřický 
spisovatel, básník a ilustrátor 

soutěž děti Knihovna 

prázdniny  Výtvarná soutěž soutěž děti  DDM, ZŠ, ZUŠ 

do 30. 8.  Fotografická soutěž soutěž 
bez věkového 
omezení 

MěKS, Město 

5. 9.  Smiřický střelecký pohár soutěž dospělí 
Klub střelců 
Smiřice 

11. 9.  Atletická soutěž  pro děti ZŠ ZŠ 

12. 9. 

10–16 
Staročeský jarmark – nádvoří 
zámku + doprovodné akce 

prodejní  

MěKS, Město, 
DDM 

10–16 
souběžně s jarmarkem – akce pro 
děti v parku 

  

10–16 
Výstava – 350 let města (KD 
Dvorana) 

výstava  

14,15,16 Prohlídky kaple   

20 Vinobraní 
taneční  
zábava 

 

 
 
 

VOLEJBALOVÝ TURNAJ 
smíšených družstev neregistrovaných hráčů 

21. 6. 2009 od 10 hodin na školním hřišti u ZŠ Smiřice 

Registrace družstev: 9,30–10,00 hodin 
Podmínky registrace: v každém družstvu musí hrát nejméně dvě ženy 

Pro první tři vítězná družstva budou připraveny věcné ceny! 
Účast družstev potvrďte na tel. 731 449 040 u paní Koškové. 

 

 

TURNAJ V MINIKOPANÉ 
21. 6. 2009 od 10 hodin na školním hřišti u ZŠ Smiřice 

Turnaj se hraje systémem „každý s každým“ na 2x 10 minut.  
Přihlášky u pana Svobody – tel. 775 103 128 
Pro první tři vítězná družstva budou připraveny věcné ceny! 

Těšíme se na hojnou účast hráčů a diváků na obou turnajích – občerstvení v místě bude 
zajištěno. 

 
 

 

 



Město Smiřice a Městské kulturní středisko Smiřice vyhlašuje fotografickou soutěž 

SMIŘICKÉ MOMENTKY  

Soutěž je určena pro všechny amatérské fotografy bez rozdílu věku, nejsou stanoveny věkové 
kategorie. Na fotografii musí být zachyceny Smiřice netradičním pohledem nebo zajímavé 
momentky ze života města.  

Každý autor může do soutěže zaslat max. 2 fotografie, minimální velikost 15 x 21 cm, mohou být 
barevné i černobílé, vytištěné i na tiskárně. Fotografie zaslané el. poštou nebo donesené na 
technickém nosiči dat nebudou přijaty. Ke snímkům je nutné připojit své kontaktní údaje 
vč. telefonního čísla. 

Fotografie budou přijímány na správním odboru MěÚ Smiřice – podatelně (1. patro) do 
31. 8. 2009. Autoři třech nejlepších snímků obdrží věcnou odměnu. Vyhlášení se uskuteční 
12. září v rámci hlavního programu oslav.  

Zaslané fotografie – i ty, které nebudou oceněny – mohou být použity pro prezentační potřeby 
města. Z tohoto důvodu je nutný souhlas autora s jejich dalším použitím městem Smiřice, 
formulář se souhlasem si můžete vyzvednout na správním odboru MěÚ Smiřice – podatelně 
(1. patro) nebo stáhnout z internetových stránek města www.smirice.cz, odkaz „Kultura“ – 
pododkaz „Oslavy 350 let“.  

L. Reichová 

 
 

 
 

Prázdninové prohlídky 
Zámecké kaple Zjevení Páně ve Smiřicích 

Prohlídky se uskuteční každou neděli od 5. července. Poslední návštěva 
kaple bude možná v sobotu 12. září v rámci hlavního programu oslav 

výročí 350 let od povýšení Smiřic na město. 

Začátky vždy ve 14, 15 a 16 hodin. 

Informace o vstupném na www.kaple.smirice.cz. 
 

 
 

OZNÁMENÍ 
Městského kulturního střediska Smiřice 

MěKS Smiřice přijímá přihlášky na 

POKRAČOVACÍ TANEČNÍ MANŽELSKÝCH A JINÝCH PÁRŮ, 

které se budou konat každou neděli po tanečních 
od 13. září do 1. listopadu 2009 v čase 16,30–18,30 hodin (celkem 8 lekcí). 

Cena za pár: 1 600,– Kč 
Přihlášky na tel. 495 422 090 nebo 602 316 525. 

Kultura 



 

 

Výstavba dětského hřiště a sportoviště 

O výstavbě sportovního areálu a dětského hřiště na 
louce za „Brodkem“ rozhodli naši občané v anketě, 
která proběhla v měsíci dubnu. Dotazník, který 
obdržel každý dospělý obyvatel Holohlav, vyplnilo 
a odevzdalo 424 (61,18 %) z 693 dotázaných. Pro 

výstavbu se vyslovilo 406 obyvatel a pouhých 18 bylo proti.  

Výsledky ankety nám ukázaly, jaké druhy aktivit v budoucím areálu občané Holohlav preferují: 

1. dětské hřiště – 338 hlasů 
2. víceúčelové hřiště – 326 hlasů 
3. dráha pro kolečkové brusle – 309 hlasů 
4. hřiště na kopanou s umělým povrchem – 279 hlasů 

Podrobnou analýzu ankety naleznete na oficiálních internetových stránkách obce Holohlavy 
www.holohlavy.cz v oddíle Informace pro občany. 

Na základě výsledků ankety jsme oslovili vypracováním studie sportoviště projekční ateliér 
s těmito požadavky: 

 vhodně začlenit areál do stávajícího prostoru se zachováním původní zeleně 
 brát ohled na výsledky ankety  
 dodržet všechny potřebné normy, aby projekt splňoval veškeré podmínky pro získání dotací 

z fondů EU 

Doufáme, že práce na projektu ukončíme do konce letošního roku tak, abychom k 1. lednu 2010 
mohli zažádat prostřednictvím pracovníků EU-centra o výše zmíněné dotace, neboť bez peněz 
z EU (90% nákladů) se nebude z rozhodnutí zastupitelstva obce výstavba areálu realizovat. 
 

Pálení čarodějnic z trochu jiného pohledu 

30. dubna se „U Kříže“ konalo tradiční pálení čarodějnic i s lampiónovým průvodem. Účast i vatra 
byly opravdu velké. Pro příště bychom si ale přáli, aby na „hranici“ bylo jen to, o co jsme občany 
žádali – tedy dřevo z prořezu ovocných stromů a jiných dřevin. Ne však staré králikárny, nábytek 
i s křesly a v neposlední řadě pneumatiky, které ve všech pneuservisech berou zpět. Likvidace 
pneumatik nákladního automobilu stojí u firmy RUND 170,– Kč/kus. My jsme jich přivezli od kříže 
13. O počtu přivezených ojetých pneumatik z osobních automobilů ani nemluvím. Nějaký dobrák 
přivezl na „hranici“ dokonce suť z vybourané koupelny. 

Co to má znamenat!!! Všichni víme, že v našem okolí už skoro žádná obec čarodějnice 
s průvodem dětí s lampiónky, opékáním buřtů a jiným občerstvením nepořádá. Divíte se jim!!! 
Co stojí obecní pokladnu likvidace materiálů, které není možno likvidovat z důvodů ochrany 
ovzduší pálením a co stojí likvidace takového ohniště.  

Vrcholem všeho bylo, že než stačil popel vychladnout a pařezy dodoutnat, tak občané využili 
hezkých svátečních dnů v květnu a navezli ke kříži další větve z prořezu okrasných dřevin. Máme 
tomu rozumět, že každý si uklidí svoji zahrádku a ostatní ho nezajímá? Čarodějnice příští rok opět 

Zprávy z Obecního úřadu Holohlavy  



uspořádáme, ale jestli se toto bude opakovat, tak zřejmě z travnaté plochy u kříže uděláme pole 
a holohlavští přijdou díky sobectví neukázněných jedinců o letitou tradici. 
 

Opravy a výstavba chodníků 

V letošním roce jsme začali s opravami komunikací a chodníků opravdu brzy. Největší 
opravovanou částí byl chodník od Brodku do ul. Jabloňová a dále jsme opravovali vjezdy 
v ul. Dlouhá a Smiřická. Dále jsme zhotovili chodník na zastávce autobusů při státní silnici a točnu 
na konci slepé ulice U Trati. Místní komunikace, kde byly výtluky po letošní zimě nebo propadlá 
komunikace po odfláknuté práci stavebních firem provádějících hloubkovou kanalizaci, jsme 
opravili plošně. V ulici Na Kršovce se betonová vozovka opravila položením živičného 
mikrokoberce. 
 

Nový územní plán obce 

V letošním a příštím roce zpracováváme nový územní plán pro obec Holohlavy s tím, že každý 
občan či podnikatel může vznést své připomínky nebo návrhy, které je možné do tohoto plánu 
zahrnout. Výzva občanům je zveřejněna na úřední desce obce Holohlavy a na elektronické úřední 
desce našich webových stránek. 

Miloš Malínský, starosta obce 

 

 

Sbor dobrovolných hasičů v Holohlavech se v sobotu 
dne 23. května zúčastnil Okresní soutěže v požárním 
sportu a soutěže dorostu v Hradci Králové. Soutěže 
se zúčastnilo družstvo mužů, 2 dorostenci 
a 1 dorostenka. Dorostenci – jednotlivci soutěžili 
v disciplínách: běh 100 metrů s překážkami, test 
z odborných znalostí a dvojboj. Družstvo mužů 
soutěžilo v disciplínách běh 100 metrů s překážkami, 
štafeta na 4krát 100 metrů a požární útok.  

Z našeho sboru postoupil do krajského kola Radek 
Richtera z druhé pozice, zbývající dva Lukáš Richtera a Tereza Kolenová skončili na čtvrtém místě, 
kde jim utekl postup do krajského kola o jediný bod, což je veliká škoda. Krajské kolo mládeže 
a dorostu se koná 20. června 2009 v Dobrušce.  

Družstvo mužů se v běhu na 100 metrů s překážkami umístilo na 4. místě, ve štafetě na 
400 metrů na 3. místě a v požárním útoku na 1. místě. V celkovém hodnocení to znamenalo 
2. místo. Svými výkony si zajistilo také postup do krajského kola soutěže v požárním sportu, které 
se koná 27. června 2009 v Jičíně.  

Všem zúčastněným přejeme mnoho dalších sportovních úspěchů. 

SDH Holohlavy 

 

 

 

Zpráva dobrovolných hasičů Holohlavy  



 

 

Podle kalendáře je jaro a podle teploměru 
a červenajících se třešní začátek léta. Ani se nedivím 
dětem, že už jsou hezky dlouho roztěkanější, 
divočejší a hlučnější než obvykle. Zkrátka, začátek 
prázdnin a volna je přede dveřmi. Tak si dovolím 
trochu rekapitulace jarního období a něco málo 
z plánovaných akcí. 

Před Velikonocemi jsme vynesli zimu a poslali ji po 
vodě pryč. Hezky nás za to na zpáteční cestě 
vyfoukala a zasypala vločkami sněhu. Vyhlásili jsme 

tradiční výtvarnou soutěž pro děti a rodiče a bylo opravdu na co koukat. I velmi zaměstnaní 
rodiče si našli čas a společně s dětmi napekli perníčky různých tvarů a velikostí, vyrobili různé 
dekorace k zavěšení do oken nebo na stůl, no, radost pohledět. Pokud vás zajímá, kdo vyhrál, tak 
v našich soutěžích vyhrává každý, kdo splní vyhlášená pravidla a zúčastní se. Všichni soutěžící byli 
odměněni. 

Proběhlo několik „barevných dnů“, projektů plných zábav a her pro děti. Naposledy v tomto 
školním roce nás navštívila pracovnice Ekologického centra Sever z Hradce Králové s posledním 
dílem cyklu O krtečkovi a jeho kamarádech zaměřeného na prohloubení poznatků dětí o živé 
a neživé přírodě a na její ochranu. Děti jsou na tyto programy již zvyklé a na paní Lenku 
Hronešovou a Krtečka se vždy velmi těší. 

Člověk by si měl dovolit zařazovat do svého života 
stále nové a nové zkušenosti a zážitky, rozšiřujeme si 
tak svoje obzory a jsme bohatší o osobní prožitky. 
Také z tohoto důvodu jsme si pozvali do mateřské 
školy paní Janu Remerovou z Brna, která 
spolupracuje s mateřskými a základními školami ve 
velice exotickém oboru, hře na tibetské mísy. Děti 
mohly poznat účinky zvuku na tělo jinak, než jsme 
zvyklí, dělaly pokusy se zvukem a měly možnost si 
samy hru na tyto zvláštní nástroje a zvonečky 
vyzkoušet. Plánovaných 35 minut se protáhlo na 

60 a v pohodě vydrželi se zájmem i ti největší neposedové. Aby si to děti užily, rozdělili jsme je na 
dvě skupiny. Byli jsme příjemně překvapeni tím, jak děti spolupracují a jak dlouho se vydrží 
soustředit. Rádi si paní Janu znovu příští rok pozveme.  

Canisterapeutičtí  pejskové za námi přišli na jaře 
dvakrát, jednou jsme byli ve třídě a podruhé na 
školní zahradě, do her s pejsky se zapojili 
s dopomocí rodičů i mladší sourozenci dětí, 
navštěvujících naši školku. 

Každý rok si 30. dubna uděláme Čarodějnické 
závody, děti přijdou do mateřské školy převléknuté 
za čarodějky a čaroděje a ani paní učitelky 

Zprávy z mateřinky v Holohlavech  



nezůstávají v převleku pozadu. Zkoušky z letu na koštěti, přípravy kouzelného nápoje bez vaření 
a dalších disciplín složili všichni adepti a užili si u toho velkou legraci. Čarodějnický den pak večer 
pokračoval účastí na lampiónovém průvodu od hasičské zbrojnice v Holohlavech až ke Křížku, 
kde byla zapálena velká vatra. Kdo chtěl, přišel v převleku a kdo chtěl, vyčaroval si z kouzelné 
krabice bonbóny. Děti se vyřádily nejen honičkami, ale také na velké trampolíně, milovníci 
uzeniny se do sytosti nacpali vlastnoručně opečenými buřtíky a žízní taky nikdo netrpěl. 

Abychom se podívali na to, jak pracují dospěláci v některých firmách v Holohlavech a okolí, 
domluvili jsme si exkurzi na Pile v Holohlavech a navštívili výstavu zemědělské techniky ve firmě 
Terop s.r.o., kde jsme nakoukli i tak trochu do dílny, kde se zemědělské stroje opravují. Další 
exkurze na další zajímavá místa máme zapsány v kalendáři a čekají, až na ně přijde řada. Třeba 
autoservis a „hasičárna“ v Holohlavech, knihovna a kaple ve Smiřicích. 

Samozřejmě, že pojedeme na výlet, dokonce dvakrát! Jednou vlakem do výtopny do Jaroměře 
omrknout staré lokomotivy a ochutnat zmrzlinu v cukrárně a podruhé autobusem do ZOO do 
Liberce.  

Pilně trénujeme naše tradiční dětské předtančení na Dětský den v Holohlavech. Závěr školního 
roku bude patřit, jako každý rok, školní zahradní slavnosti s vystužkováním předškoláků a malou 
akademií pro rodiče. Součástí slavnosti budou pak hry a opékání na školní zahradě. Tento rok 
máme předškoláků ještě málo, jen 8, příští rok jich bude i díky povolenému navýšení počtu dětí 
daleko víc. Od září 2009 je totiž povolená kapacita mateřské školy v Holohlavech navýšena na 
56 dětí. Po přijímacím řízení můžeme oznámit, že máme naplněný stav. 

Určitě jste si mnozí všimli, že zmizela stará kleč, rostoucí před budovou naší mateřské školy. Byla 
typickým znakem školní budovy mnoho desítek let. Bohužel, i kleče stárnou a tato byla nejen 
přerostlá, ale po poslední zimě polámaná a veškerá krása a dominance se vytratila. Nechali jsme 
proto starou kleč vykácet a vykopat a místo ní vysadit jiné a k nim jednu borovici. Pravda, jsou 
sice ještě malé, ale za nějaký čas zaplní stejně, jako ta první, prostor před budovou. Podobný 
osud jako starou kleč postihly i přerostlé keře na školní zahradě. Nechali jsme je vykácet a místo 
nich dali zasadit jiné, mladé. Zahrada se tak prosvětlila, dělá ještě víc prostornější a hlavně 
upravenější dojem než dřív.  

Ráda bych ještě upozornila na jednu novinku. Paní učitelka Gabriela Kubáková, která vede v naší 
mateřské škole vše, co se týče tance, chystá od září 2009 otevřít v Holohlavech kroužek 
mažoretek pro děvčata od 6 let. Kroužek by byl vždy ve středu od 16.30 h. V případě zájmu se 
můžete s paní učitelkou o všech dalších podrobnostech domluvit osobně – tel. 777 248 470. 

Přeji všem krásné léto a alespoň trochu času na odpočinek a zpomalení tempa, na hezké zážitky, 
a to vše ve zdraví. 

Renáta Smotlachová, řed. školy 

 
 

 

S přáním slunečného jara se po kratší odmlce hlásí děti a učitelky z MŠ. 

Vánoce jsme všichni prožili plni napětí, očekávání, těšení se na Ježíška a dárečky. Ve školce nás 
nejdříve navštívil Mikuláš se svoji andělskou a čertovskou družinou. To bylo hlaholu slibů, že 
budeme pít mlíčko, jíst zeleninku, neubližovat kamarádům. Mikuláš si vše zapsal do velké knihy. 

Mateřská škola Smiřice  



Byl vlídný, laskavý, rozdával sladkosti a pochvaly za pěkné básničky. Ještě dlouho v nás zvuk 
zvonečku vyvolával malinko bázeň a rozechvění.  

A již tu byl advent.  

Po celé školce zněly koledy, vonělo jehličí a vanilka. 
Pilně jsme nacvičovali, připravovali dárečky a těšili 
se na společné posezení s rodiči při čaji a cukroví. 

Vánoce utekly jako voda a výzdobu na chodbách 
vystřídal houf velkých a malých opeřenců z papíru 
a jiných materiálů. To nejmenší Berušky vyhlásily 
soutěž pro nás i rodiče o nejhezčí vránu a kosa. 
Účastníci soutěže byli odměněni diplomem 
a sladkostí. 

Leden je v MŠ ve znamení předškoláků, kteří se chystají na první velkou událost – zápis do ZŠ. 
Tomu všemu předchází vyprávění o tom, co se všechno naučíme, hraní si na školu, děti se rády 
chlubí novými, barevnými aktovkami. Vyvrcholením je návštěva školy a účast ve vyučování. Ani 
letos tomu nebylo jinak. Dětem se vše líbilo a po vzájemné výměně dárečků se rozloučily tím, že 
se není čeho obávat, a že se na školu moc těší. 

V lednu k nám zavítalo loutkové divadélko s pohádkou „Princezna Žabka“. V únoru jsme se ve 
smyslové revue dozvěděli, čím vnímáme svět a jak důležitý je sluch, zrak, čich a hmat. Pravidelně 
se účastníme různých výtvarných soutěží. Středisko ekologické výchovy Sever nás oslovilo 
tématem jak žít zdravě. Včelky a Žabičky zaslaly výtvarné práce a k velké radosti zvítězily. 

Jak vidíte, tak se u nás stále něco děje a že na nudu nemáme čas. V březnu proběhlo 
fotografování tříd, abychom měli památku na své kamarády. Navštívili jsme v MěKS Dvorana 
tajemnou, výpravnou „Malostranskou pohádku“ loutkářů manželů Kopeckých.  

Na závěr jsme kytičkou a přáním všeho nejlepšího poděkovali paní ředitelce Lídě Trávníkové za 
mnoho pěkných představení, které pro nás pořádala. 

Hlavním březnovým úkolem však bylo vynést zimu a přinést do našeho města jaro. 

Morana vládla dlouho a vůbec se jí odplout nechtělo. Lidových 
veršů „Zimo, zimo táhni pryč nebo na tě vezmu bič…“ se lekla a 
předala vládu jaru. S radostí jsme odložili zimní oblečení 
a rozběhli se na zahradu, louku a hřiště. 

Navštívili jsme SŠPS ve Smiřicích, kde jsme si zasoutěžili, 
dozvěděli se, co všechno dovedou pekaři, cukráři a kuchaři 
a z voňavých a krásně nazdobených perníčků jsme měli velkou 
radost. Děkujeme! 

21. dubna jsme 
nemohli dospat. Od 
časného rána jsme 
s baťůžky přicházeli 
do školky. Ptáte se 
co se dělo? Berušky, 

Včeličky a Žabičky vybaveny svačinkou a pitím jely 
na výlet na Kunětickou horu do Perníkové 
chaloupky. Přivítal nás pan průvodce a vysvětlil nám, 
jak to vlastně v té pohádce doopravdy bylo. 



V malebné, staročesky zařízené světničce, pekla hodná ježibaba voňavý perník a nám se sbíhaly 
sliny. Neposedné létací koště rámusil o ve skříni a na peci vrněl černý kocour.   

Navštívili jsme andílky v nebi a nerady nahlédli do pekla, kde se hlavně Beruškám vůbec nelíbilo. 
Za naší statečnost nás ježibaba odměnila perníky a po svačině jsme se vydali pod hrad za 
zvířátky. Obdivovali jsme přítulné kozy, lamy, koníky a ostatní zvířátka. Počasí nám přálo a výlet 
se vydařil. Rádi se tam třeba s rodiči opět podíváme.  

Květen je svátkem našich milých maminek, které máme moc rádi. Přáníčkem, kytičkou a velkou 
pusou jim poděkujeme za nesmírnou lásku, s kterou se o nás starají.             

„Dnes všechny maminky svátek mají, 
dnes všechny děti k nim pospíchají. 
Maminko milá, maminko moje, 
nesu Ti k svátku srdíčko svoje.“ 

Také v tomto měsíci k nám přijede Městská policie z Jaroměře a my si prozkoumáme jejich 
výstroj a zhlédneme jak jsou šikovní jejich pejsci.  

V červnu mají svátek zase všechny děti na celém světě. Moc se těšíme na naše Sluníčkové 
odpoledne plné her, soutěží, odměn, na které nám jako každý rok přispívají naši hodní sponzoři.  

A protože končí celoroční téma „Strom“, musíme ještě zhodnotit výrobky ze dřeva a proutí a na 
naší zahradě nový stromeček zasadit. Také jiné zajímavé stromy budou zdobit naši školku, a to ty, 
které rostou ve Smiřicích, děti je našly a se svými rodiči vyfotografovaly.  

Čeká nás také velké loučení předškoláků ve Dvoraně. Srdečně všechny zveme. Pilně zpívaly 
v našem malém sboru Sluníčko, nacvičovaly pohádky v dramatickém kroužku Paraplíčko, aby 
vám mohly předvést, co se všechno naučily.  

Konec jednoho školního roku se nezadržitelně blíží. Přejeme všem hodně sluníčka, koupání, 
krásných zážitků z cest a hlavně šťastné návraty. 

Hurá na prázdniny!! 

                                   Vaše Adélka Všetečná, 7. 5. 2009 

 

 

Zájezd na výstavu Tutanchamon – jeho hrob a poklady 

Dne 5. 3. 2009 se uskutečnil zájezd 45 žáků 2. stupně na 
výstavu Tutanchamon – jeho hrob a poklady, která byla 
k vidění v Brně. Za pomoci nejmodernější multimediální 
techniky měli žáci možnost získat poznatky o starodávné 
kultuře Egypta – o kultu smrti, božstvech, dynastiích 

a hieroglyfickém písmu. Zhlédli cestu Howarda Cartera, když poprvé otevřel hrobku faraona 
Tutanchamona. Špičkové kopie šperků, náboženských předmětů, amuletů, zbraní, hudebních 
nástrojů, odznaků moci až po samotný sarkofág a posmrtnou, masku odhalily tajemství 
starodávné egyptské kultury. 

 

 

Ze života základní školy  



Mezinárodní výzkum občanské výchovy (ICCS) 2009 

Dne 6. 4. 2009 proběhl na naší škole mezinárodní výzkum občanské výchovy (ICCS) 2009 pro žáky 
8. ročníku. Cílem je zjistit způsob, jak jsou mladí lidé připravováni pro to, aby pochopili svou roli 
občana ve společnosti v různých zemích. Výzkum je založen na předchozích výsledcích občanské 
výchovy IEA a je zároveň reakcí na nové možnosti vzdělávání mladých lidí jako občanů. Poskytne 
informace o dosažených znalostech i dovednostech i o povaze vztahu žáků k občanské výchově. 
Dále podá informace o výuce a použitých metodách výuky, vedení školy a klimatu školy i dalších 
faktorech související s úspěšnými výsledky a přístupem k výuce občanské výchovy. Výzkum též 
obsahuje regionální modul pro evropské země zaměřený na Evropu a Evropskou unii. 

Projekt Velikonoce 

V rámci projektového dne Velikonoce, který proběhl 7. dubna, se žáci seznámili s tradicemi, 
zvyky a velikonočními pokrmy. Donesená vajíčka měli možnost ozdobit několika technikami – 
polepovat barevným pískem, těstovinami, zdobit krupicí, puntíky nebo si vytvořit velikonočního 
zajíčka. V soutěži o nejlepší kraslici byli oceněni tito žáci: Lucie Košťálová, Adéla Rolková, Alena 
Černá, Kamil Martinů, Kateřina Charvátová, Patrik Černý, Kamil Malý, Anna Kociánová, Simona 
Endeová, Vojtěch Jiránek, Radka Olahová, Vojtěch Krtek, Žaneta Tuzarová, Kateřina Laburdová 
a Apolena Malinová. 

Projekt Zdravé zuby 

Všichni víme, jak je důležité pečovat o chrup. Ale ne každý umí o zuby pečovat správně. Proto 
jsme se zájmem přivítali iniciativu 2 studentek stomatologické fakulty, které 17. dubna přijely 
dětem 1.–3. ročníku názorně předvést správné čištění zubů. Na úvod ukázaly žákům autentické 
obrázky dlouhodobě nečištěného chrupu a byly to děsivé záběry! Ale ta pravá prevence proběhla 
potom – budoucí zubařky s každým dítětem individuálně nacvičily správné čištění zubů. Tak 
jenom doufejme, že si děti budou i doma čistit zuby správně. 

Mezinárodní testování žáků – PISA 2009 

Dne 28. 4. 2009 proběhlo na naší škole mezinárodní testování žáků narozených v roce 1993. 
Tohoto testování se účastnily pouze vybrané školy ze šedesáti osmi států světa. Žáci vyplnili 
dotazník a dva testy, které byly zaměřeny nejen na matematiku, český jazyk, přírodní vědy 
a všeobecný přehled, ale zjišťovaly též schopnost logického uvažování a čtení s porozuměním.  

Faber – Vikingové 

Každý rok nás názornou formou seznamuje Vladimír Pěnkava z agentury Faber s určitým 
historickým obdobím. Letos jsme nahlédli do 9.–11. století a dozvěděli se, kdo byli Vikingové, 
kam cestovali, jak bojovali, jaké měli bohy, peníze, písmo. Žákům se pořad líbil, protože si 
některé aktivity mohli sami vyzkoušet. 

Pernštejni – Válčení v době římské 

S historickým programem k nám také přijeli členové Agentury Pernštejni. Získali jsme mnoho 
poznatků z doby římského císařství a mohli si například zkusit, jak Římané stavěli živý žebřík, jak 
vypadala jejich „želva“ nebo jak v arénách zápasili gladiátoři. 

Dravci 

Orel, výr, raroh, sokol, sýček – to je jen 5 zástupců z téměř dvacítky dravých ptáků, se kterými se 
mohli seznámit žáci naší školy 4. května na fotbalovém stadiónu v rámci naučného programu 
o dravcích. Dozvěděli se mnoho zajímavého, dokonce si mohli pohladit výra. Nejvíce je však 
zaujaly ukázky simulovaného lovu dravců a v závěru všechny děti záviděly čtyřem šťastlivcům, 



kteří za správné odpovědi na otázky, týkající se života ptáků, získali jedinečnou odměnu – přílet 
dravce na ruku. 

Soubor ĎUMBIER 

Na pozvání hradeckého folklórního souboru Červánek přijel do východních Čech ze Slovenska 
z Liptovského Mikuláše soubor Ďumbier, aby se zde zúčastnil oslav 1. máje v lidovém tónu na 
Piletickém statku. Jedním z jeho vystoupení bylo i představení pro žáky 1. stupně naší školy. 
Hosté ze Slovenska předvedli liptovské kroje a pak se již střídaly písně a tance doprovázené živou 
muzikou. Celý program vyvrcholil ukázkami svatebních zvyků a tanců. Ovšem nejvíce české děti 
zaujalo moderování ve slovenštině, mnohé slyšely tento jazyk poprvé. 

Exkurze na jih Čech a do Pasova 

Už vloni, když se vraceli z exkurze po severní Moravě a Polsku, padl návrh jet příště do 
bavorského Pasova. Ve středu 13. 5. 2009 se tedy vydali žáci 2. stupně na jih Čech. Cestou zdolali 
Velký Blaník a odměnou jim byl krásný výhled do okolí ze zdejší rozhledny. Další cesta vedla do 
husitského Tábora, kde jim svá tajemství odkrylo podzemí města. V podvečer se ubytovali 
v Horní Vltavici. Další den plni očekávání směřovali do Pasova. Ani déšť nemohl zakrýt krásu 
a kouzlo města na soutoku tří řek – Dunaje, Innu a Ilzy. Při návštěvě chrámu sv. Štěpána je 
doslova ohromily varhany s největším počtem píšťal v Evropě. Neodolali a vyslechli polední 
koncert, který se tu pravidelně koná. Při pátečním návratu domů se kochali krásou perly jižních 
Čech – zámku Hluboká. Neméně působivá byla i exkurze do jaderné elektrárny Temelín. Paní 
průvodkyně velmi ocenila znalosti jaderné fyziky našich žáků. Domů se vrátili opět plni dojmů 
a nových zkušeností. 

Kurz „Základy resuscitace" 

Ve čtvrtek 21. 5. 2009 se uskutečnil kurz „Základy 
resuscitace“. Byl zaměřen na teorii (důvody 
resuscitace, potřebnost, algoritmus provedení) 
a hlavně na praktický nácvik srdeční masáže, 
umělého dýchání a přístupu k bezvědomému. 
Školení provedli profesionální zdravotníci s praxí 
u záchranné služby nebo na akutních odděleních 
z občanského sdružení ALTER EGO – institutu pro 
podporu vzdělanosti – Žirafa v patách z Kutné 

Hory v rozsahu tří vyučovacích hodin. Akce byla rozhodně velkým přínosem pro žáky a setkala se 
s pozitivním ohlasem. Všichni zúčastnění žáci byli úspěšní a získali Osvědčení o absolvování 
zdravotnického kurzu na téma Základy resuscitace. Všem zájemcům můžeme kurz doporučit.                                                                                                                                                                               

Mgr. Petr Rohlena, ředitel školy                                                                                                                                       

                                                                   

 

Věřte – nevěřte, ve smiřické knihovně se opravdu pitvalo. Na tuto 
hrůzostrašnou akci jsme si pozvaly naši kolegyni z hradecké knihovny. 
Ta pro děti připravila velice zajímavý seminář, kterého se zúčastnili 
žáci 3. tříd smiřické základní školy. Ve středu 8. dubna dopoledne 
přišly do knihovny natěšené nejenom děti, ale i jejich pedagogický 
doprovod. Hned ve dveřích je přišla uvítat v nemocničním úboru 

Knihovnická pitva aneb pitvám, pitváš, pitváme  



„doktorka – hlavní patoložka královéhradeckého kraje“ Alice HRBKOVÁ, která rázně a hlasitě 
požádala děti – studenty (jak je celou dobu oslovovala) o klid, kázeň a maximální soustředění. 
Když pak „studenti“ zahlédli na stole velké bílé prostěradlo, pod kterým, jak byli informováni, leží 
několik nebožtíků, radost a zvědavost vystřídalo zděšení a strach. Role asistentky 
a instrumentářky v jedné osobě se na profesionální úrovni zhostila paní učitelka ŠPRYŇAROVÁ.  

Pitva mohla začít…    

Po praktické ukázce si vše mohli vyzkoušet i ostatní účastníci „semináře“. A že se opravdu 
pitvalo, dokazují následující fotografie. 

 

 Volba pitvaného subjektu                 Žádné známky života – puls nehmatný 

 

 Teplota neměřitelná                                               Amputace titulního listu 

 

  Uchování vzorků pro laboratoř                                       Určení příčiny smrti 



Myslím, že se velice názornou a zábavnou formou podařilo dětem popsat, co vlastně tvoří knihu, 
co je to přebal, titulní list, ilustrace či tiráž. Ovšem jediné jim naše „patoložka“ důrazně kladla na 
srdce. NEZKOUŠET A NEPITVAT DOMA!!! 

IDENTIFIKACE ČTENÁŘŮ, aneb DAKTYLOSKOPIE V KNIHOVNĚ – to je název další akce naší 
knihovny. A co jsme to tentokráte pro naše malé čtenáře připravily? Děti obtiskly na papír svou 
dlaň natřenou prstovou barvou, každý připsal své jméno a případně i vzkaz pro knihovnu. Vzniklý 
obraz z obtisků dětských dlaní bude jako dekorativní památka zdobit knihovnu. 

A ještě zmíním jednu výtvarnou soutěž s logem POD KAŽDOU BÁSNIČKU – NAMALUJ KYTIČKU! 
Do tohoto výtvarného klání se zapojila pouze samá děvčata a díky jejich malůvkám nám už 
v dubnu rozkvetla celá knihovna jako v létě.  

KRÁSNÉ LÉTO A HODNĚ SLUNÍČKA! 

Ilona Hušáková 

 

 

Na naší schůzi dne 16. dubna 2009 skončil ve funkci předsedy organizace pan Vladislav Hofman 
z Holohlav. Tuto funkci úspěšně vykonával 25 let. Rádi bychom mu všichni touto cestou za jeho 
práci poděkovali. 

Členy naší organizace nejsou jen tělesně postižení, a proto bychom mezi námi rádi přivítali i další 
občany, a to nejen ze Smiřic, ale i z ostatních spádových obcí jako doposud. 

Pro naše členy zajišťujeme ozdravné pobyty, na které i finančně přispíváme. Poradenská činnost 
pro všechny občany v oblasti sociální i nadále pokračuje. 

Procházková K. 

 

 

 

Sbor dobrovolných hasičů Smiřice Vás zve na soutěž o pohár starosty SDH Smiřice 
v sobotu 20. 6. 2009 v 9.30 hodin u rybářské klubovny ve Smiřicích. Občerstvení 
zajištěno. 

 

 

 

Tenisový oddíl TJ Sokol Smiřice zve současné i bývalé hráče na TRADIČNÍ TURNAJ VE 
ČTYŘHRÁCH, který se koná v sobotu 4. července od 9.30 hodin na smiřických 
kurtech. 

 

 

 

 
 

Svaz tělesně postižených v České republice , o.s., 
místní organizace Smiřice  



 

V neděli 24. května při příležitosti Dne dětí byl 
starostou města slavnostně otevřen hotový 
a zkolaudovaný skatepark. Bude sloužit pro zdejší 
mládež k jízdám na skatebordech nebo inline 
bruslích. Toto sportoviště je umístěno vedle 
fotbalového hřiště. Milion korun stálo vybudování 
plochy a potřebné překážky stály 750 tisíc korun – 
celkový náklad na vybudování tohoto areálu tedy činil 
jeden a tři čtvrtě milionu korun. Ještě bude třeba 
v areálu instalovat bezpečnostní osvětlení napojené 
na pohybová čidla.  

Z celkové částky na výstavbu areálu získalo město od ministerstva vnitra dotaci ve výši 600 tisíc 
korun. Ministerstvo předpokládá, že takovéto zařízení může přispívat ke snížení kriminality 
mladých. Mládež může na podobných zařízeních účelněji využívat svůj volný čas a vybíjet svou 
aktivitu.                 

 

 

Úspěšný cestopisný pořad České televize, který již od roku 2003 představuje televizním divákům 
každé nedělní odpoledne zajímavá místa naší vlasti, se koncem května natáčel i ve smiřické kapli 
Zjevení Páně. 

Pokud vše dobře dopadne, měla by jít tří a půlminutová reportáž o naší národní kulturní památce 
do vysílání ještě před začátkem prázdnin. Doufejme, že v budoucnosti bude zařazena i do knižní 
podoby tohoto pořadu.  

Jen pro zajímavost: v nedávné době vyšlo již 7. vydání tohoto průvodce zajímavými kouty České 
republiky a pokud jimi chcete prolistovat a načerpat tak inspiraci pro prázdninové toulky, můžete 
si je všechny vypůjčit ve smiřické knihovně.  

L. Reichová 

 

 

Na pozvání našich polských přátel jsme se v sobotu 28. března 2009 zúčastnili přivítání jara 
v našem partnerském městě. Toto zahájení turistické sezóny uspořádalo město Boguszów-Gorce 
společně s organizací polských turistů Kolo Przewodników Sudeckich i Terenowych przy PTTK 
„Ziemi Walbrzyskiej“ pod heslem „PTTK pro děti a mládež“.  

Klub českých turistů na setkání zastupovali manželé Jágrovi a ing. Lad. Koldrt, kteří rozdali 
množství propagačních materiálů o našem městě a turistických zajímavostech našeho kraje. 
Naopak si přivezli řadu námětů na zajímavé výlety po okolí Boguszówa-Gorce a Walbrzycha. 

 

Mladí se dočkali 

Toulavá kamera se zatoulala i do Smiřic  

Powitanie wiosny pod Dzikowcem 
 



 

Zahájení sezóny proběhlo v boguszowském domě kultury. Po vystoupení představitele PTTK 
Artura Ciempy a odborné prezentaci zaměřené na zimní turistiku následoval krátký kulturní 
program. Poté se účastníci pěšky přesunuli pod vrch Dzikowiec (836 mnm), ke spodní stanici 
nově zbudované dvousedačkové lanovky. Zde byla akce zakončena opékáním klobás na ohníčku. 
(viz foto) Opékání pod Dzikowcem stylově zpříjemňovala početná skupina mladých turistů 
zpěvem a hrou na kytary. K pohodě přispělo i dobré počasí, a tak lze tuto propagaci 
volnočasových aktivit označit za velmi úspěšnou. 

M. Plšek  

 

 

Zdejšímu městskému úřadu se podařilo po 
mnohaletém úsilí dokončit opravy uvnitř naší 
národní kulturní památky. Letos byla tato 
snaha korunována tím, že se podařilo vrátit do 
kostela renovované varhany a ty se již 
posluchačům představily na letošních 
Smiřických svátcích hudby. 

Před několika lety byla provedena odbornou 
firmou oprava a nátěr fasády. Na tyto práce 
byla stanovena záruka na třicet roků. Fasáda 
ztratila svou okrovou barvu, zešedla a kostel 
už zvenčí nepůsobí tak pěkným dojmem. Daná 
záruka je jedna věc a její plnění je věc jiná. 

Dodavatelská firma už dávno neexistuje – není ke komu se dovolávat o splnění záruky. Na fasádě 
nejen zešedla barva, ale jak je patrno z fotografie, začíná padat i omítka. Situace vyžaduje řešení. 

Městu není tento stav lhostejný a má velkou snahu dát i vnější vzhled kostela do pořádku. 
Protože o peníze jde až v první řadě, je třeba nejdříve sehnat potřebnou sumu peněz. Městský 

Kostel by potřeboval ještě opravu fasády  



úřad požádal ministerstvo kultury o dotaci. Po několika letech byly konečně na opravu fasády 
národní kulturní památky peníze ministerstvem kultury přislíbeny. Ale… Místo požadovaných 
šesti milionů rozdělených do dvou let město dostalo jenom půl milionu. Náklady na opravu 
fasády jsou předpokládány ve výši kolem šesti až sedmi milionů korun. V současné době krize lze 
jen těžko čekat od státu větší příspěvek. A město samo k tomuto účelu tolik peněz nemá. 

Co dělat – možnosti jsou dvě: 1. v první etapě opravit pouze část fasády nebo 2. nechat očistit 
celý povrch fasády a nátěr provést, až na to budou finance.  

Město samo je těžko bude shánět, protože peníze jsou potřebné i k jiným účelům. Opravovaly se 
povrchy vozovek, jeden a půl milionů korun bylo věnováno na vybudování infrastruktury 
v Rodově.                        

(mv) 

 

 

Zatímco v dějinách našeho státu hrají významnou roli události s osmičkou na konci data, já se 
snažím přesvědčit čtenáře našeho Zpravodaje o tom, že v dějinách Smiřic mají významnou roli 
data s devítkou na konci.   

Ona ta devítka není zas tak obyčejným číslem – je to mystické číslo. Co v něm můžeme vypátrat? 
Je to docela prosté. Hledáme nějaké principy, faktory, zákonitosti, významná čísla nebo cokoli 
jiného, co nehraje v přírodovědném světě spirálových mlhovin a atomových jader žádnou roli, 
ale zato vyniká ve skrytém světě tajemných sil, mocností a společenství. 

Z tajného vědění doslova vyskakuje číslo devět. Údajně ztělesňuje velikou moc. Mystikové ho 
nazývají „číslem lásky“, ale také „číslem učitelů a mudrců“. Numerologové ho označují jako „alfu 
a omegu“ (počátek a konec) lidských možností. Deváté nebe se nachází v katolickém breviáři jako 
primus movens – nejvyšší sféra pohybující všemi ostatními. Devět úrovní má peklo, do kterého 
sestupuje Dante v Božské komedii. Ve svobodném zednářství je devítka číslem zdraví a symbolem 
duchovního znovuzrození. Kabala mluví o devíti nebeských sférách a devíti řádech nebeských 
duchů, lidová moudrost zase zdůrazňuje, že kočka má devět životů (proč ne třeba osm nebo 
deset?). A důtky s názvem „devítiocasá kočka“ by nikdo rád nepoznal na vlastní kůži.   

Buddhismus předpokládá existenci devíti duchovních stupňů a staví si chrámy s devíti podlažími 
a střechami. V Pekingu najdete takovou devítipodlažní stavbu nad každou ze starobylých bran 
a pekingský guvernér byl nositelem titulu „generál devíti bran“. Nejstarší provincie Říše středu 
měla devět okrsků. Starobylý řád rozenkruciánů měl devět stupňů zasvěcení; totéž platí pro 
Velkou zemskou lóži v Německu. Existuje devět múz, devět řádů andělské blaženosti a devět 
kamenů proroka Ezechiela. 

„Eneagram“ (řecky devítka), okultní dělení osobností do devíti typů, prý vznikl už 2 500 let před 
Kristem v Babylonu a byl později převzat mystickým islámským řádem súfistů. Na Západě ho 
rozšířil zcestovalý Rus Gurdijev. Eneagram vytvořený z devíti linií symbolizuje zároveň věčnou 
sebeobnovu. 

Evangelický mystik Jakob Böhme (1575–1624) z Altseidenbergu u Zhořelce, povoláním švec, 
který ovlivnil Hegelovu filozofii, prohlásil v souvislosti s alchymistickým číslem roztoku: „Měli 
bychom kráčet až k devátému číslu, dál ne. V devátém čísle se odrážejí všechny věci.“ 

Devítka v dějinách Smiřic 



Najde se jenom málo tajných učení, která by se tím či oním způsobem nevztahovala k číslu devět. 
Dominantní roli však hraje i v šedé zóně tajuplných intrikářů, společností a mocností.  
 

A nyní už několik dalších událostí s dějin Smiřic: 

Konec 18. století byl ve znamení budování obrany země proti vpádu nepřátelského vojska. 
V našem regionu došlo dokonce k výstavbě dvou pevností – v Hradci Králové a v Josefově. Stavba 
hradecké pevnosti byla zahájena v roce 1766. Výstavba si vyžádala ohromné finanční částky. Tato 
skutečnost měla hrubý a hluboký zásah do rozvoje města. Město sevřené hradbami se na 
dlouhou dobu nemohlo rozvíjet. Jak se brzy ukázalo, byl vojenský význam prakticky nulový. Při 
válce prusko-rakouské pruská vojska hradeckou (i josefovskou) pevnost obešla a pevnosti 
nezabránily porážce rakouské armády, když hlavní válečný střet se uskutečnil na nedalekém 
Chlumu. Zvýšená hladina vody v Labi a v Orlici způsobila pouze to, že se utopilo mnoho vojáků, 
kteří prchali z prohrané bitvy.  

Výstavba josefovské pevnosti byla zahájena 1781 a trvala do roku 1787. Stavba si vyžádala 
mnoho pracovních sil. Již roku 1774 bylo nařízeno hospodářskému úřadu ve Smiřicích, aby denně 
16 lidí s motykami a lopatami bylo „bez odporu“ posíláno do Plesu (na místě pevnosti a vlastně 
dnešního Josefova byla původně vesnice Ples! Jméno Josefov bylo dáno na počest zakladatele 
pevnosti císaře Josefa II.). Těžké pracovní i životní podmínky způsobovaly velkou nemocnost 
i úmrtí lidí. Po dobu stavby pevnosti byla proto na smiřickém zámku zřízena nemocnice, která 
sloužila k léčení nemocných ze stavby pevnosti. Za Labem byla tehdy kaplička a hřbitov. Hřbitov 
sloužil k pohřbívání těch, kteří zemřeli. A nyní k té devítce v datu. Roku 1789 byla nemocnice na 
zdejším zámku zrušena. Na zámku došlo k úpravám a od začátku 19. století sloužil zámek jako 
centrum správy panství.  

V roce 1789 došlo ještě k jedné zásadní události. Do roku 1789 zastával smiřický magistrát 
i právo soudní. Dvorním dekretem ze dne 16. dubna 1789 bylo soudní právo převedeno na 
vrchnostenský úřad. Jen pro zajímavost, tehdejší městský úřad měl pouze tři „úředníky“, těmi 
byli: „tržný“ rychtář Jan Veselovský, obecní starší František Kopecký a početvedoucí (účetní) Jan 
Kovařík. 

Rok 1799 přinesl další změnu ve vedení města. Dekretem krajského úřadu ze dne 29. října 1799 
se Matěji Černému dostalo cti podepisovat se jako purkmistr. Obecní starší se mohli nazývat 
radními. Městská rada byla tímto povýšena na magistrát s purkmistrem v čele. 

A ještě jednou rok 1799 – v tomto roce zažil zdejší kraj tažení Rusů. Památkou na tuto událost je 
tzv. Červený kříž v ohybu cesty z Holohlav do Habřiny (nedaleko se každoročně „pálí 
čarodějnice“). Dříve zde byla i pěkná skupina stromů, která byla poznamenána nedobrou 
hospodářskou činností na okolním poli – stromy proschly a musely být poraženy. Toto místo bylo 
neoprávněně označováno jako popraviště.           

Miroslav Volák                       

 

Perličky ze školních lavic 

 Ve Francii vykonávali kdysi trest smrti nad kriminálníky želatinou. 

 U nás má každý svůj pokoj, jen táta musí spát s mámou. 

 Ryby se množí tak, že kladou jiskry. 

 Životní pojištění jsou peníze, které dostane člověk, když přežije svou smrt. 

 Během týdne žije Bůh v nebi a jen v neděli je v kostele. 

 Severní pól se otáčí v opačném směru než jižní. 



 

Tímto příspěvkem, vzpomínkami tehdy ještě malého smiřického kluka Josefa Čeňka, bych chtěl 
připomenout květnové události roku 1945 a vzdát hold všem těm, kteří se zapojili do odboje 
proti Němcům, kteří riskovali život či vězení pro naši lepší budoucnost.  

5. květen – Byla deštivá sobota, když jsem se vracel ze školy. Na našem domě visela čs. vlajka 
s modrým klínem tak, jak i na dalších v sousedství a postupně po celé Palackého ulici. Už tato 
skutečnost po šesti letech války a okupace, kdy to bylo pod trestem přísně zakázáno, byla pro mě 
velkým a dodnes nezapomenutelným zážitkem. (Proto si také dodnes vážím toho, že si mohu 
tuhle naši vlajku svobodně vyvěsit a já to také s hrdostí a rád při každém významném výročí naší 
republiky dělám. Škoda, že býváme s mým sousedem v celé ulici sami.) Ve škole i doma z rádia 
jsme slyšeli, že v Praze vypuklo povstání proti Velkoněmecké říši a nenáviděnému protektorátu. 
Hlasatel s přestávkami oznamoval, že v našem rozhlase se bojuje, že tam jsou už ranění a také 
mrtví, a vyzýval všechny Čechy, aby rozhlasu přišli na pomoc.  

Náš otec byl tehdy starostou města, v první světové válce byl ruským legionářem, pracoval 
v podzemním odboji a tak se ani nedivím, že ho Němci spolu s dalšími legionáři ze Smiřic 
(p. Holeček – italský legionář, p. Jan Malý – ruský legionář a možná i další), odvlekli a internovali 
v zámku jako rukojmí. V zámku byla tehdy ještě umístěna Schörnerova vojska. Byl tam také 
smiřický občan, železničář Josef Pavlista, který odstranil skříňku NSDAP umístěnou na stěně 
u radnice. Držení rukojmí mělo být zárukou, aby vůči německým vojákům k něčemu nedošlo. To 
by potom bylo pro Smiřice jistě fatální. (Tyršův most byl silně podminován.) K nám domů přišlo 
pro tátu několik po zuby ozbrojených Němců. S maminkou a sestrou jsme museli stát čelem ke 
zdi, s rukama nad hlavou pod namířenými samopaly, zatímco oni prohledávali a rabovali celý 
dům, ale táta nebyl doma. Potom ho patrně našli buď na radnici nebo možná u té NSDAP 
vývěsky. Večer rukojmí propustili kromě pana Pavlisty. Ten byl 6. května, v zámeckém parku ve 
slepém labském rameni, zastřelen. 

8. květen – úterý. Admirál Dönitz podepisuje bezpodmínečnou kapitulaci Německa, po Hitlerově 
sebevraždě jako vrchní velitel německé branné moci a maršál Schörner se v Plzni vzdává 
Američanům. Ten den opouštějí Schörnerova vojska v plné zbroji Smiřice. Odjíždějí 
v organizované koloně s kulomety namířenými do oken, pustou hlavní ulicí, směrem ke státní 
silnici. Vzpomínám, že jsem tehdy seděl ve vikýři na střeše našeho domu a pozoroval jsem je. 
Dnes už dávno dobře vím, že to byla hloupost, ale bylo mi tehdy třináct let. 

9.  května – Je po válce. Správu města převzal Revoluční národní výbor, ustavený tajně již za 
války, jeho předsedou byl jmenován sokol Jan Černý, tehdejší ředitel školy. Místopředsedou byl 
můj otec, Josef Čeněk. Přijíždí Rudá armáda a táta jako čelný představitel města (uměl dobře 
rusky) je vítá u tehdejší staré radnice. 

Z porevolučních dnů si vzpomínám, jak jsem byl jeden den za tátou v zámku. (Němci zde měli 
velké sklady zdravotnického materiálu). Rusové a naše ozbrojené revoluční gardy sem přivedli, 
někde v okolních lesích chyceného, příslušníka Wehrmachtu Otu Kerna, syna puškaře ze Smiřic. 
Otec byl Němec, ale jeho paní Češka a prý se hlásili k Němcům. A tak musel, méně než 
osmnáctiletý Ota, zachraňovat Říši v německé armádě. Vzpomínám si, že se Ota třásl strachy 
a s pláčem prosil, aby ho ušetřili. Vždyť ho chtěli naši „hurá revolucionáři“ zastřelit.  Ota se 
obracel na tátu a já se domnívám, že otec měl velký podíl na tom, že Ota zůstal naživu a nadále 
i slušným člověkem. Každá válka je strašná.  

Smiřice, 30. ledna 2009 

S pozdravem Josef Čeněk 

Vzpomínka na květen 1945  
 



 

Četníci ve Smiřicích 

V Čechách byla všechna města r. 1850 četníky podělena, a sice do každého většího města 
přiděleni byli dva muži a jeden závodčí. Toho roku 1850 nebyli ve Smiřicích žádní četníci, až pro 
bezpečnost a jmění měšťanů ukazovala se potřeba, tedy zdejší pan purkmistr r. 1867, po té 
pruské válce zakročil, jenž byl majetník velkého domu č. 14 Jan Bek, připravil ve svém domě dva 
pohodlné pokoje se vším patřičným nábytkem, pak v jednom pokoji bydleli dva četníci 
a v druhém velitel. Napotom, po několika letech, bydleli četníci u Vincence Slezáka v čp. 128. 
 

Výstavba restaurace „Na lednici“ a cukrovaru 

Po 4 letech, tedy v roce 1868, nechal Liebig nad lednicí zříditi restauraci, u ní dlouhou prkennou 
verandu od zdejšího stavitele Josefa Valáška z č. 104, před ní pak rondel, kdežto letního času 
přijede z Josefova vojenská kapela, asi 50 hudebníků a k obveselení obecenstva koncerty na 
rozličné nástroje foukací, zvonící a bubnující provádí. Rozeslány tištěné pozvánky, takže 6. září 
1868 po prvé se koncert odbýval, vstupné se platí pán 30 a ženština 20 x. (krejcarů). 

V tom čase započala také výstavba cukrovaru, neb gruntovní pán na podzim roku 1867 měl ten 
plán, aby u panského dvoru Zderaz a u samé železné dráhy vystavěl cukrovar, jenž 200 000 centů 
cukerní řípy by zpracovati mohl. Stavitelem byl Fr. Sedláček z České Skalice, který napotom 
v Semonicích helvetskou modlitebnici, což někteří kostel nazývají, do stavby převzal. (Pozn.: 
Cukrovar ukončil činnost v r. 1988, tedy po 120 letech.) 
 

Liebig raněn mrtvicí 

23. ledna 1868 o polednách seděl Liebeg u stolu a obědoval, tu listonoš přinesl psaní 
s neočekávanou zprávou, že jeho zeť v Paříži upadl v obchodě, že jest bankrot. V tom okamžení 
ranila jej mrtvice na pravé straně celého těla, ano i také na jazyku. Povolán vyhlášený doktor 
profesor Jakson, tedy odvezl ho s sebou do Vídně, aby jej měl ustavičně po ruce. Gruntovní pán 
pak dále bydlel ve druhém poschodí zámku, aby však ve svém ochrnutí na čerstvém vzduchu 
v parku osvěžiti se mohl, povolal z Liberce svého stavitele J. Sačkra, který ve 14 dnech pohodlné 
spouštědlo neb výtah do parku zřídil. 

Později, totiž dne 1. března 1868, byl Jan Liebig s celou svou rodinou povýšen do svobodného 
stavu – baronů, tak tedy musíme jej nyní baronem jmenovati. Pan baron byl dvakráte ženat: 
Poprvé s Marií Terezií dcerou továrníka Múncberga z Jiřetína, oddáni byli r. 1832, s ní měl 9 dětí, 
pak byla dvojčata, při nichž r. 1848 zemřela. Druhá manželka jest nyní vdova Marie Luisa Karolína 
Jungnikl, taktéž dcera továrníka, spolu měli 4 syny. 
  

Smrt barona Liebiga 

Dne 16. července 1870 zhoršila se choroba pana barona, narychlo povolán zámecký lékař Pšorn 
i farář, kterému sděleno, že jest zle a nemocný musí ještě dnes svátostmi umírajícího zaopatřen 
býti, což se i stalo. Ve 12 hodin přišla nejstarší dcera Marie Pavlína k duchovnímu a plačky sdělila 
– otec zesnul, jdou se mnou k jeho posteli a zastavila hodiny. Hned posláno ke kostelníkovi, aby 
zvonil největším zvonem umíráček. Druhého dne přijeli z Prahy dva doktoři lékařství, kteří 
mrtvolu jeho nabalzamovali, ta v dvojité rakvi pak v zámeckém chrámu vystavena byla. Lidé 
hrnuli se, kde kdo byl do kostela, neboť ta dvojrakev měla skleněné okénko, tak jeden každý na 
stupeň u rakve vystoupiti a uvnitř smrtí spícího spatřiti mohl, což ve Smiřicích bylo až doposud 
něco nevídaného. Pohřben byl dne 19. července do rodinné hrobky v Liberci. 

Mitiskova kronika - XVI. pokračování 
 



Popis města z roku 1870 

(Dle topografického slovníku Jana Ortha a France Sládka.) 

Město při Liberecko-Pardubické dráze, s rameny Labe, přes kteréž 3 kamenné a 3 mosty dřevěné 
vedou, 156 domů, 1270 českých obyvatel. 

- kraj Královéhradecký, okresní soud v Jaroměři 
- do hvězdy vystavěný kostel sv. Tří králů 
- při kostele od r. 1755, zvláštní nadací hraběnky Marie Terezie z Gastheimu, rozené 

Šternberkové, ustanoven zámecký kněz 
- důkladná městská radnice, 4 třídní škola 
- městský hostinec „U zeleného stromu“ č. 123 
- pivovar na 30 sudů piva, ročně se vaří 5280 věder a rozsáhlý lihovar 
- městský chudobinec č. 111, kdežto bývala vinopalna, městu daroval pan Adolf rytíř Mautner 

z Markhofu 
- čtyřposchoďový parní mlýn 
- restaurace „Na lednici“ (Restauration am Eiskeller) 
- rozsáhlá cihelna na vypalování kamenným uhlím 
- dráha se 4 kolejemi 
- parní pila a jeden z největších cukrovarů v Čechách 
- v tomto roce zřízena lékárna a propůjčena Vincencovi Nieveltovi 
  

Jan baron z Liebigu – junior /1870–1881/ 

V testamentu ustanoveno, aby po smrti otce jeho tři synové Jan, Jindřich a Theodor a pak ještě 
zeť Josef, ještě 10 roků majetek ponechali v spolku, aby se celé dominium bezpečněji udrželo, 
a po celý tento čas má míti Jan jakožto nejstarší hlavní vedení a řízení a vše dále zlepšovati, tak se 
r. 1870 ujal panství. Dle rodokmenu prvorozený syn Ludvík se narodil r. 1833 a téhož roku 
zemřel, druhorozená byla dcera Marie Pavlína nar. 1835. Jako třetí se pak narodil Jan Josef 
Mauric Liebig 11. srpna 1836, roku 1862 pojal za manželku Leopoldii Terezii rozenou Mayerovou. 
Ekonomie neb polní hospodářství ponecháno na starosti řediteli Karlu Fidlerovi, kterýžto zrozen 
v Německé říši a v Sasích v hospodářské škole vzdělán, r. 1868 stal se ředitelem smiřického 
panství na doporučení pána D. K. Weinricha, jenž pojal za choť baronku Gabrielu, dceru Liebiga. 
 

Rozšíření zámeckého parku 

Po koupi panství r. 1863, nechal hned gruntovní pán u zámku zřídit prostorný park neb libosad, 
místo ovocných jen ušlechtilé divoké stromy a keře vysazoval, za pivovarem štěpnici na 
kuchyňskou zahradu změnil, v ní pak založil skleník a pařeniště. 

Jeho syn Jan pak r. 1870 velikým nákladem, neúnavnou pílí a krasochutí v díle pokračoval. Aby 
tento park mohl být zvětšen a zarovnán, tedy hleděl přikoupit i domy při okraji parku stojící 
a sice dům č. 130 přináležející Janu Hájkovi krejčímu za 1800 fl a dále vedlejší stavení č. 129 po 
Anně Beranové, kde však za toto místo již 3000 fl zaplatiti musel. Hned toho roku na podzim 
každou planinu se vší horlivostí cizokrajnými keři osázeti hleděl, pomocí zahradníka Jana 
Janderky z č. 146 v krátkém čase francouzské a anglické sady cestičkami propojeny, ano 
sem i tam na přiměřených místech sedánky každého chodícího k zastavení vábily. Na západní 
straně zřízena dlouhá veranda z řezaných prken, jenž v krátko divokým vínem obrostla, a tak 
pravou okrasou parku i města byla. 
 

Zvelebení zámku 

Napotom přičinil se pan baron junior, aby také první poschodí zámku bylo skvostně opraveno, 
27 komnat s kulečníkem, s drahocennými obrazy a předměty opatřeno. I po prodeji panství 



císařské rodině Habsbursko-Lotrinské pozůstalo vše nezměněno, i rozličné starožitnosti, zbraně 
a obrazy. (Ze dvou posledních zařízených inspekčních pokojů odvezl údajně vybavení za války 
Wehrmacht.) 

Vším právem můžeme tedy dáti dokonalé svědectví Janu baronu z Liebigu, který zde panoval od 
16. 7. 1870 až do 1. 9. 1881, že skvostně zvelebil nejen zámek ale i celé okolí, pro budoucnost 
bude vždy tvůrcem chvalitebným. 

pro Zpravodaj upravil Ing. Milan Plšek, 12/08 

 

 

 

Řeč bude o mansardových střechách – otázkou je, co to jsou mansardové a odkud k nám přišly. 
Jsou vynálezem jednoho architekta z francouzské rodiny Mansartů. Princip jeho střech spočívá 
v tom, že jsou složeny ze dvou rovin, které se k sobě sbíhají pod tupým úhlem. A proč jsem se 
rozhodl o těchto střechách napsat? Protože i ve Smiřicích jich je několik, a protože se jimi 
vyznačovaly většinou domy dosti honosné a domy speciálního určení. Tyto domy 
s mansardovými střechami vznikly okolo roku 1870, tedy v době rozvoje české střední vrstvy. 
Bývaly označovány jmény jejich majitelů. Ve Smiřicích to byly: 

- Dům Lefnarův č. 99 (proti nově postavenému obytnému domu v Palackého ulici), 
- Malburgova vila č. 205 (ještě loni Zvláštní škola, nyní Dům dětí a mládeže – v domě je 

i Loutková scéna), 
- Weidnerova drogerie s č. 26 – rohový dům na začátku Jiráskovy ulice (donedávna ještě 

obchod s použitým zbožím). 

Tyto domy náležely průmyslově či obchodně zdatným rodinám. Střechy jejich domů tvořily velice 
objemný půdní prostor. Půdy pak byly proto často využívány jako sklady dražších surovin nebo 
zboží, připraveného k expedici. V případě Lefnarova a Weidnerova domu tak bylo nepochybně. 
V mansardě Malburgovy vily bývalo ubytování pro služebnictvo hostí. Tyto prostory sloužívaly 
také pro uskladnění účelového vybavení (zimní či letní oblečení, oděvy pro lovy apod.). 

Osud mansard byl různý. Málo jich zůstalo v původním stavu. Nejčastěji byly přestavěny na tzv. 
mansardové byty (vznikly menší byty pro jednotlivce nebo nepočetnou rodinu). Ve větších 
městech z mansard často vznikaly umělecké ateliéry. 

Smiřické střechy bývaly do roku 1839 převážně šindelové (v podstatě slaměná krytina) a některé 
doškové. V uvedeném roce došlo ve Smiřicích k ničivému požáru. Snadno vznětlivá krytina 
způsobila, že shořela velká většina domů. Nová výstavba vedla k použití těžké krytiny z pálených 
tašek. Potřeba prostoru a ekonomická situace vedla majitele k budování tří typů střech. 

Malí řemeslníci (např. holiči, hodináři) zvolili na své domy stanové střechy, které vytvářely 
nejmenší úložný prostor. Takových domů bylo v té době málo a našli bychom je v nově 
vznikajících bočních ulicích. V hlavní ulici (dnes Palackého) byly domy kryty převážně sedlovými 
střechami o různých výškách a sklonech. Hospodářsko-obytná stavení mívala obvodové zdivo 
nadezděno (tzv. půlštok = volně přeloženo půl patra). Nad obytným prostorem tak vznikl výrazně 
větší úložný prostor. V nadezdívce bývala často oválná větrací okénka. Jak ubývala potřeba 
využití půdního prostoru, bývala později tato okénka zazdívána jako nepotřebná. Je to patrné 
u domů čp. 86 a čp. 97. 

Smiřice shora 



Zcela atypická střecha je na budově bývalé Spořitelny smiřické v domě čp. 106 – dnes Česká 
spořitelna a městský úřad. V tomto případě jde o funkcionalistickou stavbu, která byla postavena 
na objednávku. 

V naší zeměpisné poloze není rozumné budování tzv. rovných střech. Jednu z nich měl, 
domnívám se, majitel domu čp. 16. Při každé příležitosti neopomněl si postěžovat na její 
nevýhody. Rovné střechy se rozmnožily se stavbou sídlišť. Při jejich budování byly levné, ale 
jejich údržba je trvalá a velmi drahá. Dnes bychom mohli říci, alespoň měly stavební firmy 
dostatek zakázek. U rovných střech však můžeme těžko hovořit o architektuře. 

Co ještě dodat? Pohled na Smiřice shora se trvale mění. Je to nejen změnou zástavby, ale mnoho 
domů bylo v poslední době opatřeno novou krytinou. Snaha o úspory tepelné energie povede 
k vývoji nových střešních krytin. 

Mile překvapující by byla „zelená střecha“, jež měla původně být na domku u ekozony. Zelené 
střechy měly vzniknout v nových zlínských čtvrtích a určitě by působily osvěžujícím dojmem. 
Tohle však vadí rigidním památkovým ochráncům. Až budete pořizovat novou střechu, dobře si 
rozmyslete, jakou krytinu zvolit. Jedná se nejen o barvu, ale i o užitné vlastnosti – nejvíce bude 
rozhodovat tepelná izolace. 

Ing. Lubomír Kupka 

 

 

(pokračování) 

Kladné odezvy čtenářů na můj článek v minulém čísle mě vedou k tomu, že se v popisu historie 
Holohlav pokusím pokračovat. V minulém díle „Z historie Holohlav“ jsem se věnoval nejstarším 
dějinám Holohlav až do doby římské, to je asi do roku 600 po Kr. V dnešním čísle dodávám 
k tomuto období další podrobnosti. 

V 19. století vznikl zájem o archeologické nálezy a i díky tomu se dovídáme mnoho cenných 
poznatků z nejstarší historie našeho okolí a tedy i z historie Holohlav. Je možno vyzvednout  práci 
několika nadšenců, kteří se věnovali archeologickým nálezům. Byl to v první řadě Ladislav 
Domečka (1861–1937), který zdokumentoval a systematicky prozkoumal řadu žárových 
pohřebišť lidu popelnicových polí. Jeho zásluhou vznikla pravěká sbírka v královéhradeckém 
muzeu. V našem regionu víceméně pokračovali v Domečkově práci dva nadšenci. Byl to 
vlastenecký páter František Petera Rohoznický a i smiřický poštmistr Ludvík Šnajdr. 

Na začátku letošního května oslavily České dráhy 150. výročí zahájení železničního provozu na 
celé trati Pardubice–Liberec. Právě stavba této trati umožnila Peteru Rohoznickému a Ludvíku 
Šnajdrovi získat mnoho cenných archeologických poznatků. V prostoru současného smiřického 
nádraží, tzv. hlíňáku a Holohlav se nacházejí šesti až sedmimetrové náplavy. Při výkopových 
pracích zde bylo nalezeno okolo 200 žárových hrobů se zbytky kostí a popelnic. Bohužel většina 
nálezů skončila i s hlínou v budovaném železničním náspu.  

Roku 1871 byl při zemních pracích u domu čp. 75 v hloubce dva metry nalezen kostrový hrob, 
v němž byla objevena jedna velká a dvě menší bronzové spony, kamenný klín, u nohou kostry 
dva železné kruhy a u její hlavy dvě nádobky. Tyto nálezy odvezl baron Jan Liebig do muzea 
v Liberci. Při mýcení bažantnice dělníci našli zlaté závity a předměty podobné kachničkám 
a prodali je až v Kolíně. 

Z historie Holohlav 
 



Jak už bylo ve Zpravodaji popisováno ing. Lubomírem Kupkou, pokud se v Holohlavech kopalo, 
většinou se něco archeologického našlo. Např. i při stavbě silnice a rozšiřování obce byly 
nalézány kostrové i popelnicové hroby, kamenné sekery a střepy. Velmi významný objev byl 
učiněn v roce 1930 při stavbě školy. V hloubce 220 cm nalezli dělníci kostrový hrob s dvěma 
bronzovými náramky, jedním lignitovým náramkem na levé ruce kostry a kamenným amuletem, 
který byl vytvořen z vrtaného zeleného mramoru.  

Zdejší sprašová půda byla velmi vhodná pro svoji úrodnost a propustnost pro zemědělskou 
činnost. Právě tato skutečnost byla výhodná pro osídlování zdejší krajiny a tím i vznik našich dvou 
sídlišť. Pro osídlení krajiny byly dobrým předpokladem i rozlehlé plochy většinou listnatých lesů, 
které se rozprostíraly na mírně vyvýšených plochách kolem toku řeky Labe. Svědčí o tom mladým 
lidem již nic neříkající názvy „Dubiny“ (velmi malý zbytek za elektrárnou), neexistující „Obora“ 
(mezi Smiřicemi a Číbuzí) a neexistující „Bažantnice“ mezi Holohlavami a Černožicemi – 
bažantnice začínala někde tam, kde je kaštanová alej a nynější rybářství). Uvedené podmínky 
umožňovaly pěstování kulturních plodin, lov ryb a zvěře. První lidé se zde usazovali již v období 
starší doby kamenné a v paleolitu, v nejdelší a nejsložitější etapě lidského vývoje. Mezi památky 
ze starší doby kamenné patří pouze nálezy povrchové.  Do středního paleolitu (200 000 až 35 000 
př. Kr.), kdy zde žili neandrtálci, bychom mohli zařadit hrubé industrie, nalezené na konci 
minulého století v bývalé cihelně ve Smiřicích. Z období paleolitu a mezolitu v Holohlavech 
neexistují žádné průkazné nálezy.  

V šestém tisíciletí př. Kr. už přichází na Hradecko první vlna nových osadníků – jsou to první 
zemědělci. Nastává období neolitu, neboli mladší doby kamenné (5.–3. tisíciletí př. Kr.) a období 
eneolitu, neboli pozdní doby kamenné (2 500–1 800 př. Kr.). To už se život tehdejšího člověka 
začínal měnit. Z pouhého lovce, který pro svou obživu lovil zvěř a sbíral různé plody, se stává 
osadník. Začíná využívat a přetvářet své nejbližší okolní prostředí.  

První zemědělci přicházejí na Hradecko z Moravy a zakládají první osady na úrodných sprašových 
půdách. Mezi tyto první osady patří právě i Holohlavy – v nejbližším okolí to byly osady např. 
i v Předměřicích a v Plačicích. Tito zemědělci již znali pěstování obilovin a chov domácích zvířat. 
Tyto zkušenosti získali ve své původní vlasti na Balkáně. Svá obydlí (spíše chaty) si stavěli 
z dřevěných kůlů, mezi kterými byly stěny vypletené proutím a omazány hlínou s příměsí různých 
organických látek – např. s trávou. Hlínu k omazání stěn vybírali v těsné blízkosti chat. Do 
vzniklých jam (tzv. stavebních jam) házeli pak různý odpad, jako byly rozbité nádoby i nástroje 
a třeba i kosti ze snědených zvířat. Právě tyto jámy jsou pro dnešní archeology cenným zdrojem 
informací o životě tehdejších lidí. Chaty, orientované zásadně ve směru sever–jih, byly poměrně 
velké. Dlouhé byly 10–45 metrů a šířka se pohybovala kolem 6 metrů. Velikost chat vede 
k předpokladu, že byly zřejmě obývány celým rodem.  

V té době již vznikaly první skutečné vesnice. Obdělávání půdy totiž nutilo obyvatele zůstávat na 
jednom místě s políčky v bezprostřední blízkosti svých chat. Při budování chat potřeboval 
tehdejší člověk nástroje. Jednalo se o hlazené kamenné nástroje, které byly v Holohlavech 
zhotovovány z amfibolické břidlice. Jednalo se především o ploché sekery, motyky a sekeromlaty. 
V té době už dokázali své nástroje provrtávat, což umožňovalo nasazovat do nich dřevěné 
násady. Byly nalezeny jen zlomky pískovcových brousků, kterými brousili své nástroje. Tehdejší 
lidé používali kromě hlazených nástrojů i nástroje štípané – jednalo se o škrabadla a drásadla, 
zhotovená většinou z pazourku nebo z místních rohovců.  

Archeologický průzkum našel zlomky keramiky, která je hmotná, silnostěnná. Výjimečně je 
zdobená rytými širokými liniemi a jejími základními tvary jsou polokruhovité bombovité nádoby, 
misky a zásobnice. Podle výzdoby nazýváme tuto kulturu kulturou lineární neboli volutovou. 



Nálezy volutové keramiky na severním okraji naleziště naznačuje, že osada pokračovala i na 
pozemcích v katastru obce Černožice. 

Určitým zdrojem poznatků pro archeology byl záchranný průzkum před stavbou černožické 
teplárny v letech 1986 a 1987. Použitím těžkých mechanizmů při stavbě teplárny byly však 
z archeologického hlediska zničeny případné nálezy. Doklady o pravěkém osídlení na území 
Holohlav poničila i sama příroda tím, že se často měnil ještě nezregulovaný tok Labe. Zvláště 
v době povodní se Labe rozvětvovalo ve zdejší náplavové půdě a hlubokých píscích v nová 
řečiště. Proto i jedna z pověstí vysvětluje název Smiřic takto: Ramena Labe a těch bylo více – to 
byly řeky – říkalo se jim „říce“. Byly zde pak „samé říce“ – z toho tedy název Smiřice. 

Základním zdrojem obživy tehdejších lidí bylo zemědělství. V okolí Holohlav i Smiřic byly původně 
lesy. Před osídlením bylo nejdříve nutno zbavit vyhlédnutý prostor lesního porostu – to se 
nejjednodušeji provedlo převážně vypálením. Půdu pak pro pěstování upravovali pouze 
dřevěnými nástroji. V té době seli pšenici, ječmen, proso, hrách a čočku. Obilí se sklízelo 
primitivními srpy zhotovenými z čepelek zasazených do dřevěných násad. Pro výsev v dalším 
období byla část sklizně uložena v podzemních kruhovitých jámách. Obilí určené k vlastní 
spotřebě skladovali v sýpkách přímo v domech a nebo je uskladnili v hliněných zásobnících 
v zemi. Obilí drtili na kamenných mlýncích. Vznikla hrubá mouka, ve které bylo i dosti drobných 
kamínků z mlýnků (kamínky v potravě způsobovaly rychlé opotřebování chrupu). Z mouky 
připravovali jednoduché placky nebo kaši. Jídlo upravovali v pecích, které byly většinou umístěné 
mimo prostor chat. Tyto pece sloužily nejen k přípravě pokrmů, ale i k vypalování keramiky.  

Tehdejší zemědělci se již zabývali i chovem domácích zvířat – ovcí, koz a hovězího dobytka, 
prasata pěstovali jen omezeně. Chov zvířat nepatřil k převládající složce výživy. Dobytek se 
popásal v polodivokém stavu v okolí osad. I tehdejší lidé se věnovali lovu divokých zvířat (jelen, 
srnec, pratur, prase), který byl pouze doplňkem. Stravu si zpestřovali částečně i sběrem lesních 
plodů. Ze zvířecích kostí se zhotovovaly i některé nástroje, hlavně hroty a šídla.  

Život tehdejších lidí byl soustředěn na zajištění dostatku obživy a zachování rodu. Společnost byla 
složena z rodin a rodů a rozhodující byla matka jako zakladatelka a rozšiřovatelka rodu. Kult ženy 
matky dokládají hliněné plastiky. Pohřby z okruhu lineární keramiky jsou kostrové, mrtvý byl 
položen na levém boku ve směru sever–jih (viz snímek v minulém čísle).  

Hustota osídlení v oblasti mezi Hradcem Králové a Jaroměří v tomto období silně vzrůstá. 
Nádoby z té doby patří do kultury s vypíchanou keramikou. Jejich tvar je pohárovitý nebo 
hruškovitý. Výzdoba nádob byla prováděna řadami vpichů vytvářených dřevěnými nebo 
kostěnými hroty, nejčastěji dvoj nebo trojnásobnými. Hruškovité nádoby mají někdy hrotité 
nebo rohovité výčnělky. Kamenné hlazené nástroje jsou stále častěji opatřovány vyvrtanými 
otvory.  

V dnešní době se stále mluví o tom, jak člověk nedobře hospodaří s přírodou, jak jí škodí. Ale ani 
v pravěku se lidé nechovali vždy racionálně. Jak se zvyšovalo osídlení krajiny, tak se musela 
zvětšovat osevní plocha (zvláště když tehdy ještě byly výnosy plodin při tehdejším způsobu 
obdělávání a pěstování velmi malé). Protože byly z tohoto důvodu postupně odstraňovány lesní 
porosty, začal se projevovat nedostatek stromů na stavbu nových obydlí. Ale i na dostupné půdě 
dochází k jejímu vyčerpání a ke snižování výnosů. Zvětšující se počet obyvatel a snižující se 
výnosy vedou k nedostatku potravy a nastává v podstatě katastrofická situace. Možná i proto 
vznikají kultovní místa v podobě kruhovitých ploch ohraničených příkopem – rondelů, 
doprovázených palisádami, s vchody v místech světových stran. Jak už bylo uvedeno 
a vyobrazeno v minulém pokračování, i v Holohlavech byl nalezen menší rondel s příkopem 
o průměru 36 metrů. (Podobné stavby – často větších rozměrů, jejichž vznik se přisuzuje 



jihovýchodnímu lengyelskému okruhu, mají na Moravě, Slovensku a Rakousku.) V ohraničujících 
příkopech bylo při výzkumech nalezeno nápadné množství zlomků kamenných drtidel.  

Do tohoto období spadá v Holohlavech řada nálezů z místní části „Na Výsluní“. Výzkumem bylo 
dokázáno, že tato část Holohlav byla osídlena už v době mladšího stupně volutové keramiky. 
Toto osídlení se rozkládá rovnoměrně po sprašovém jazyku vybíhajícím z pravobřežní labské 
terasy. Hlavní osídlení v jižní části obce ale proběhlo až v období mladší vypíchané keramiky. 
A právě v tomto období vznikl zmíněný kultovní areál, datovaný nálezem keramiky v hrotu jeho 
příkopu. Malá rozloha areálu, skutečnost, že nebyla sondáží zachycena žádná výstavba, která by 
respektovala příkop a stejně i fakt, že „opevnění“ areálu bylo spíše symbolického rázu 
(nepodařilo se prokázat existenci valu ani složitější konstrukci vchodu), nasvědčují spíše kultovní 
funkci objektu než pravidelně obývané, ohrazené osadě. 

Na sklonku vypíchané keramiky (v druhé polovině 5. tisíciletí př. Kr.) se na nádobách mění dekor.  
Zdobení nádob vpichy mizí nebo je prováděno s menší pečlivostí. Nádoby byly opatřeny pouze 
uchy. V dnešní době se hodně diskutuje o klimatických změnách a o tom, jak lidé tyto změny 
ovlivňují. Zajímavé je to, že v popisované době – to je zhruba před 8 000 lety – dochází 
k celoevropským změnám počasí. Nastalo tehdy velmi suché období. Pochopitelně to i tehdy 
mělo vliv na život lidí. Docházelo k velké migraci obyvatel a počet lidí klesal. Migrace způsobila 
to, že v našem východočeském regionu se projevil příliv obyvatel z Moravy. 

Přibližně v letech od 4200 do 2200 př. Kr. přichází období eneolitu, neboli pozdní doba kamenná. 
Je to období přechodu od doby kamenné do doby bronzové. Střídají se suché a vlhké periody, 
vznikají jedlové a bukové lesy. Lidé se zaměřují na chov domácích zvířat. Půdu již obdělávají 
dřevěným hákem taženým dobytčaty. Nález keramiky řivnáčského typu dokládá osídlení 
Holohlav v této době. Tato keramika se vyznačovala zdrsňováním povrchu nádob, které 
připomínalo slámování. Jednalo se o nádoby k ukrývání zásob. 

Po eneolitu přichází doba bronzová. Při výrobě předmětů se používá bronz – slitina mědi a cínu. 
Jedná se o období konce třetího a počátku druhého tisíciletí př. Kr. V Čechách se uplatňuje 
tzv. únětická kultura. Nádoby z pohřebišť a sídlišť jsou poměrně dobře vypáleny, většinou jsou 
bez výzdoby, jen ve starší fázi jsou koflíky a džbánky ozdobeny svazky rýh. Objevují se také větší 
vejčité zásobnice se široce rozevřeným okrajem. Lidé už vyrábějí kovové – většinou bronzové 
předměty. Jedná se např. o zbraně a šperky. Některé šperky se už vyrábějí i ze zlata. 
Nejčastějšími šperky byly záušnice, které sloužily i ke spínání šatů. Byly vyráběny buď jednoduché 
nebo spirálovitě vinuté náramky, terčovitým rytím zdobené záušnice. Pro tehdejší parádnice 
vznikaly i náhrdelníky s kuličkami baltského jantaru. Pro muže pak vznikaly zbraně – dýky 
s plochou čepelí a s nýty.     

Zajímavé je, že z let 1500–1200 př. Kr. (střední doba bronzová) chybí v našem regionu 
archeologické nálezy, což vyvolává dojem, že naše krajina byla v té době neosídlená. Osídlení 
rozhodně nebylo nijak husté. Ve střední Evropě trvá období mohylových kultur a lidé se stávají 
pastevci a kočovníky, kteří putují se svými stády. Muži se stávají bojovníky a ochránci stád. 
Východní Čechy by patřily k periferní oblasti mohylových kultur. Zlomky nezdobené, jen zdrsněné 
keramiky, byly náhodně nacházeny při povrchových průzkumech na polích. Na místě dnešních 
Holohlav byl takto nalezen džbánek. 

Nastává období lidu popelnicových polí – nejstarší období nazývané lužickou kulturou. Toto 
období spadá do let 1200 až 400 př. Kr. Na konci doby bronzové právě se u nás uplatňuje kultura 
slezskoplatěnická. Zemřelí byli v této době výhradně spalováni a jejich kosti ukládány na 
rozsáhlých pohřebištích do popelnic. Žároviště bylo většinou umístěno v určité části nekropole. 
Protože bylo povrchové, bylo při pozdějším obdělávání polí orbou zcela zničeno. Na hranici byly 
přidány i osobní věci mrtvého, šperky a nádoby. Proto je velká část kovových milodarů 



v popelnici silně poškozena žárem. Větší kosti byly rozdrceny, ale nebyly do popelnic vloženy 
všechny – jejich zbytek zůstal na žárovišti nebo byl zahrabán poblíž. Urna byla opatřena 
proraženým otvorem, což souviselo s tehdejšími představami o posmrtném životě. Urny byly 
pokládány 1,5–2 metry od sebe, mohly být kryty hliněnými náspy, mohylami. Ty mívaly průměr 
od 5 do 20 metrů a původní výška snad 2–3 metry. Nekropole bývaly nedaleko osad – 
holohlavská lužická žárová nekropole byla od osady vzdálena přibližně 400 metrů. Naleziště se 
rozkládá při cestě vedoucí podél děkanské zahrady do Černožic. Hroby byly nalezeny při 
rozšiřování původní úvozové této cesty. Další nálezy se nacházely také na dvorku a na zahradě 
statku čp. 78. K prvním nálezům hrobů došlo již v roce 1875 při kopání základů domu. Část nálezů 
věnoval baron Liebig libereckému muzeu. V roce 1952 byly tyto nálezy předány muzeu v Hradci 
Králové. Některé nádoby a bronzové předměty předal přímo hradeckému muzeu kaplan 
J. Procházka Jedná se o různě poškozené okříny, bronzový kroužek zdobený po celé délce rýhami 
a další zlomky kroužků s tmavozelenou nečistou patinou. 

Při úpravě uvedené cesty byl odkryt i hrob, který obsahoval popelnice s kostmi a 4 další nádoby. 
V dalších dvou hrobech byly nalezeny popelnice, koflíky, zlomky misek, střepy a osudí. 
K podobným nálezům došlo i v letech 1907, 1912, 1925 a 1986. Bylo nalezeno několik osudí se 
spálenými kostmi, s pěti bronzovými šipkami, bronzovou jehlicí, dále několik okřínů s hlazeným 
povrchem a zvířecí dráp. Uvedený nález bronzových šipek je pozoruhodný tím, že takové jsou 
v lužické kultuře poměrně vzácné, podobně jako jehlice s dvojkonickou hlavicí. Většina ostatních 
nálezů patří do středního stupně lužické kultury. 

Hroby odkryté na pohřebišti v Holohlavech pocházejí ze staršího stupně lužické kultury. 
Pohřebiště zahrnuje větší časový rozsah a lze se domnívat, že jsou pravděpodobné další nálezy. 

Keramika z období lužické kultury je dvojí: 1. rituální (pohřební) ve tvaru amfory se dvěma uchy 
nebo okřínu, 2. praktická (sídlištní) s koflíky, miskami, zásobnicemi.  

Všeobecně používaným nástrojem a zbraní byla sekera se středovými laloky. Opravdová zbraň se 
objevuje v lužické kultuře jen výjimečně. Ve východočeské skupině se nevyskytují meče. 
Nacházejí se hroty šípů a v Holohlavech  byl nalezen celý svazek takových šípů – zřejmě sloužily 
k lovu. 

Hustota osídlení lidu popelnicových polí v mladší době bronzové byla ve východních Čechách 
pozoruhodná a nelišila se příliš od množství obyvatel ve středověku. Osady, stejně jako 
Holohlavy, se soustřeďovaly na březích říčních toků a blízké Labe bylo přirozenou cestou pro čilý 
obchodní ruch. Jen řeka a cesty mohly lidem umožnit i styk s cizinou a cizince přivést na 
Hradecko. Už v mladší době kamenné byly cesty v okolí Holohlav proraženy hustými lesy a přes 
bažiny zpevněny hatěmi. Proto ještě naši rodiče a prarodiče chodili mezi Smiřicemi a Hubílesem 
„hatěmi“. Cesty umožňovaly styk mezi osadami i s cizinou. To umožňovalo už v této době 
provozovat i primitivní obchod (jednalo se asi hlavně o výměnu kožešin, látek, obilí, kamenných 
nástrojů, hornin k jejich výrobě…).  
 

Doba železná 

Objev nového kovu – železa – otvírá novou dobu tzv. dobu železnou. Vznikají pevnější nástroje, 
nože a šperky. Železný nůž se stává zcela běžným a základním nástrojem. Sekery již mají 
současný tvar seker se středovým otvorem. 

Druhá polovina 6. století př. Kr. je začátkem poslední etapy vývoje lidu popelnicových polí, která 
je označována jako pozdní doba halštatská. Opět dochází k významným klimatickým změnám, 
počasí se zhoršuje – stává se chladnějším a vlhčím. Žárové hroby z té doby jsou zcela 



jednoduché. Obsahují popelnice přikryté miskou. Někdy byly přidány kovové předměty, nožík 
nebo jehlice. Lid popelnicových polí znamenal poslední pravěkou kulturu střední Evropy.  

Od 5. století př. Kr. se na několik dalších století stávají významnou složkou obyvatel Evropy 
Keltové. Sídlili na jih od Alp, v jižním Německu, východní Francii, Bavorsku a u nás. Keltové zde 
vytvořili kromě své svérázné kultury také kulturu získanou ze styků se světem Řeků, Etrusků 
a později i Římanů. Základem obživy Keltů bylo zemědělství a chov dobytka. Jejich pluh byl již 
opatřen železnou radličkou a železným krojidlem. To vše umožnilo i rozšíření osevní plochy. 
Chovali hovězí dobytek, vepře, ovce a kozy. 

Keltové se věnovali zpracovávání železné rudy, kterou získávali většinou jen povrchovým sběrem. 
Získané železo zpracovávali v kovárnách. Jejich výrobky byly na svou dobu už velmi dokonalé – 
vyráběli kosy, kleště, kladiva, ovčácké nůžky, meče, nože, kopí a další předměty. Kromě 
pracovních pomůcek vyráběli bronzové a železné šperky. Kromě spon to byly pro Kelty nákrčníky. 
Šperky zdobili emailem, smaltem i jantarem. V Holohlavech byl nalezen náhrdelník ze skelné 
masy s barevnými očky. Keltové používali i rychle se otáčející hrnčířský kruh, se kterým vyráběli 
larvovitou keramiku. 

Své mrtvé pohřbívali Keltové kostrově. Zemřelé ukládali na zádech a do hrobů přidávali i jejich 
zbraně a šperky. Keltská společnost znamenala konec pravěkého způsobu života. Styky 
s antickým světem přinesly kulturní i hmotné statky. Objevují se už i první mince. Podle jednoho 
z keltských kmenů dostávají Čechy dokonce i jméno Boiohaemmum, Bohemia. Úspěšný rozvoj 
společnosti ukončil těsně před začátkem nového letopočtu vpád germánských kmenů, který 
vypudil Kelty na Moravu.  
 

Doba římská a období stěhování národů 

První čtyři století po změně letopočtu v archeologické terminologii označované jako Doba římská 
spadá do prvních čtyř století nového letopočtu. V archeologických nálezech je možno pozorovat 
smíšené laténsko-římské kultury. Objekty s nálezy podobného typu byly zaznamenány 
i v Holohlavech. 

Neklidné období v pátém a šestém století je důsledkem pohybu kmenů, rozpadem říše římské 
a další expanzí germánských kmenů. Hustota osídlení zdejšího kraje se silně zmenšila 
a neosídlené plochy rychle zarůstaly lesem. 

Doba stěhování národů je zároveň nástupem slovanských kmenů, které do našich zemí vstupují 
v 6. a hlavně 7. století. L. Domečka se domnívá, že na Hradecko mohli Slované přijít cestou přes 
Kladsko. Přišel sem kmen Charvátů a rozšířil se odtud na Chrudimsko, Jičínsko a na Boleslavsko. 

Z této doby se zachovaly na Hradecku jen chudé hroby bez popelnic a milodarů. Teprve když se 
začalo šířit na sklonku 9. století v Čechách křesťanství, mrtví nesměli být spalováni a do hrobů 
byly vkládány nádoby, šperky, korálky.                                                               

(Pokračování příště) 

Pro Zpravodaj připravil Miroslav Volák 

 

 

 

 

 



 

Ke kostelu patří mimo jiné varhany a varhanní 
hudba. Ve zdejším zámeckém kostele se varhany 
objevily až 50 let po jeho vysvěcení – tedy v roce 
1763. Vznikly v dílně Kašpara Welzela z Králík. 
O varhanách se říká, že je to královský nástroj. 
Varhany z té doby označíme jako barokní hudební 
nástroj. Od té doby uplynulo do současnosti zhruba 
čtvrt tisíciletí. To způsobilo, že zub času nahlodal 
varhany tak, že se nedaly používat. Protože je nyní 
kostel používán jako koncertní síň, bylo proto 
rozhodnuto dát varhany odborníkům do celkové 
rekonstrukce, aby i varhany svým zvukem mohly 
naplňovat tyto vzácné chrámové prostory patřičným 
zvukem. Protože „o peníze jde až v první řadě“, 
k tomuto kroku bylo přistoupeno až po zajištění 
potřebné finanční částky. Restaurování varhan bylo 
svěřeno odborné firmě z Krnova – v Krnově byla 
světoznámá firma na výrobu varhan. Mimo jiné byla 
této firmě svěřena oprava varhan ve Svatovítské 
katedrále v Praze na Hradčanech.  

Z původních varhan zbyla k použití pouze jejich 
skříň, ale i tu bylo třeba restaurovat. Protože je ze 
dřeva, bylo v první řadě nutno zneškodnit červotoče. 
Ti už zde vykonali svou ničivou práci a dřevo skříně 

bylo nutno zpevnit pryskyřicí. Celý „stroj“ varhan je úplně nový. To proto, že jeho původní díly 
byly uloženy čtyřicet roků v depozitáři a byly naprosto nepoužitelné. 

Při rekonstrukci varhan šlo o to, aby byl zachován jejich barokní ráz. I když je celý stroj varhan 
zcela nový, byl vyroben na základě technologií z doby vytvoření původních varhan. Proto nebyly 
použity žádné umělé hmoty a jednotlivé součástky byly opracovávány jednoduchými nástroji 
(např. hoblíky, dláty apod.) a ne pomocí současných moderních truhlářských strojů. Na jednotlivé 
díly je použito smrkové a dubové dřevo. Kromě dřeva je použita při konstrukci stroje i hovězí 
kůže. Na celotónové klávesy je použito švestkové dřevo a na půltónové klávesy je použita hovězí 
kost. 

Zvuk ve varhanách vzniká rozechvěním sloupce vzduchu v tzv. píšťalách. Výška tónů je pak závislá 
hlavně na délce těchto píšťal. Pokud se díváme na varhany z přední strany, která je viditelná 
z chrámu, pak bychom těch píšťal napočítali poměrně málo. Ve skutečnosti je jich ve zdejších 
varhanách celkem 736 – ano, není to chyba – je jich skutečně tolik. Ty větší a největší jsou 
dřevěné. Jsou obdélníkového průřezu. Ta největší píšťala – při pohledu na ni se ani nechce použít 
názvu píšťala – má obdélníkový průřez 21,6 x 23,4 cm a délku 246 cm!! Ty menší píšťaly 
a píšťaličky jsou kovové. Na přední straně varhan – ty viditelné – jsou píšťaly do délky 150 cm. 
Uvnitř varhan bychom našli početnou sadu menších a maličkých kovových píšťal. U tak velkého 
hudebního nástroje překvapí, že v něm jsou píšťaly o průměru jen 1 centimetr a délce také jen 
1 centimetr. Kromě kláves je na přední straně skříně umístěno 12 táhel, která ovládají 
tzv. rejstříky. Těmi se volí různý styl a zabarvení hudby. Z toho důvodu musí být tolik píšťal, 
kterých je mnohem více, než by odpovídalo počtu tónů daného tónového rozsahu.  

Varhany v kostele 



Pro vyluzování tónů je třeba u varhan proud vzduchu. Dříve se musel tento vzduchový proud 
vytvářet šlapáním měchu. V současné době je to jedna z věcí, která je přece jen proti baroku 
zmodernizována – proud vzduchu je vytvářen elektricky poháněným dmychadlem. U těchto 
rekonstruovaných varhan se počítá i s použitím mechanického dmýchání – tzv. šlapání měchů.    

Zajímavé je ladění takového nástroje. K ladění se používá elektronický přístroj, který s naprostou 
přesností určuje výšku tónu. Ladění jednotlivých píšťal se provádí změnou jejich délky. U těch 
dřevěných se k tomu používá dokonce obyčejné kladívko. Naladit všech 736 píšťal vyžaduje 
hodně času. Ladění bylo dokončeno v úterý 7. dubna 2009 – v den, kdy byly zahájeny Smiřické 
svátky hudby – tedy v poslední chvíli před prvním varhanním koncertem. 

Poprvé zazněly tóny restaurovaných varhan při letošních Smiřických svátcích hudby a také při 
ukázce varhan a jejich zvuku 23. května. Odborným výkladem i zahráním varhanních skladeb 
doprovázel tuto akci sám Mistr Václav Uhlíř. 

Mohu podat i několik odbornějších údajů. Varhany mají dva manuály – to znamená dvě 
klávesnice. Každá klávesnice má 3 oktávy – 30 celotónových a 20 půltónových kláves. Kromě 
toho ty nejhlubší tóny se ovládají u varhan nohama na pedálech pod klávesnicemi – zde je 
17 celotónových a 10 půltónových pedálů. Kromě toho jsou zde i výše uvedené ovladače 
rejstříků.  

Varhany zahrají tóny od tzv. velkého C až po d´´´ (tříčárkované d). Proti barokní hudbě, kdy 
tzv. komorní áčko byl tón o kmitočtu 435 Hz, je nyní komorní áčko laděno s frekvencí 440 Hz. 
Nemáme-li tzv. absolutní hudební sluch, pak tento rozdíl v žádném případě nepoznáme. 
Uvedené ladění je nutné proto, aby ladění varhan nečinilo potíže při souhře se soudobými 
hudebními nástroji.    

Miroslav Volák  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Tak to vypadalo, když pracovníci odborné varhanářské dílny restaurovali varhany v našem kostele. 
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KOSMETIKA A VIZÁŽISTIKA 
VĚRA POSPÍŠILOVÁ 

Denní, společenské a svatební 
líčení, salónní kúry, make-up, 
barvení řas a obočí, hydratace 

a výživa pleti, mikromasáž očního 
okolí, poradenství v oblasti barev, 

vizáže a parfémů, určení barevného 
typu, distribuce kosmetiky. 

 

Govorova 574 (býv. Penzion), 
Smiřice, objednávky osobně nebo 

tel. 776 562 913. 
 



 


